
معاون اجتماعی پلیس فتا به مردم هشــدار داد در آســتانه شب یلدا مراقب 
خریدهای اینترنتی باشــند تا در دام کلاهبرداران نیافتند.ســرهنگ رامین 
پاشــایی افزود: با نزدیک شدن به شــب یلدا، ظرفیت فضای مجازی فرصت 
مناســبی اســت تا شــهروندان با اســتفاده از این ظرفیت، خریدهای ویژه 
این شــب را از این طریق انجام دهند، بر این اســاس مجرمان ســایبری از 
عدم آگاهــی کاربران سوءاســتفاده کــرده و اقــدام به کلاهبــرداری می 
کنند.وی گفت: با توجه به اینکه امروزه اســتفاده از فروشــگاه های مجازی 

برای خرید کالا افزایش چشــمگیری داشــته، برخی افراد ســودجو و حتی 
مجرمان از این بســتر سوءاســتفاده کرده و با ارائه کالاهــای ارزان  قیمت و 
 با تبلیغات گســترده کذب، اقدام بــه کلاهبرداری اینترنتی از شــهروندان 

می کنند.
سرهنگ پاشــایی ادامه داد: صفحاتی که به طور ناخواســته در هنگام خرید 
اینترنتی باز می شوند و حاوی تبلیغات فروش کالاها به قیمت ارزان هستند، 
قابل اعتماد نبوده و ممکن است این صفحات جعلی باشند، از این رو کاربران 

به هیچ وجه از این ســایت ها خرید نکرده و اطلاعات بانکی خــود را در این 
صفحات وارد نکنند.وی افزود: کاربران باید با حفظ هوشیاری، فریب تبلیغات 
دروغین فروش اقلام ارزان قیمت را به ویژه در شــبکه های اجتماعی نخورده 
و به گروه یا کانال هایــی که قیمت اجناس آنها زیر قیمت اصلی بازار اســت، 
مشکوک باشند، زیرا هر ارزانی بی دلیل نیست و سعی کنند در صورت امکان 
 از شــبکه های اجتماعی خرید نکــرده و از فروشــگاه های معتبر خرید خود

 را انجام دهند.

معاون اجتماعی پلیس فتا تصریح کرد: کاربــران برای خرید اقلام خود برای 
شب یلدا به آدرس فروشگاه اینترنتی دقت داشته باشند و با کلیک بر روی نماد 
اعتماد، اعتبار آن را به صورت مشخص بررسی کنند.سرهنگ پاشایی گفت: 
هموطنان در زمان وارد کردن اطلاعات حســاب بانکی خود از اصالت سایت 
مورد نظر، اطمینان حاصل کنند، زیرا کلاهبــرداران اینترنتی با جعل درگاه 
بانک ها و طراحی صفحات جعلی یا همان فیشینگ اقدام به سرقت اطلاعات 

حساب می  کنند.

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری تهران گفت: از کل ۳۸۱ 
کودک خیابانی که جمع آوری شــدند، فقط ۱۴ درصد ایرانی بودند.»فرزانه 
مروســتی« مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری تهران درباره 
اقدامات مجتمع فوریت های خدمات اجتماعی شــهر تهــران گفت: طرح 
پایلوتی در اســتان تهران به ویژه شــهر تهران با عنوان مجتمع فوریت های 
خدمات اجتماعی شــهر تهران اجرا شــد و البته هماهنگی بین دستگاه ها 
در این زمینه به ســختی صورت گرفت.وی ادامه داد: در ســال های گذشته 
دستگاه هایی که بیشــتر در این حوزه درگیر بودند، طرحی را آماده کردند 

و اســتانداری تهران در سال ۹۳ این موضوع را در شــورای اجتماعی کشور 
مطرح کرد و احداث مجتمع فوریت های خدمات اجتماعی شــهر تهران به 
تصویب رســید. این مجتمع یک مجتمع غربالگری است. در بسیاری اوقات 
آسیب دیدگان اجتماعی از سطح شــهر جمع آوری می شدند، اما هماهنگی 
بین دستگاه ها بســیار پیچیده بود به طور مثال اگر آســیب دیده ای نیاز به 
خدمات درمانی داشت، دستگاه متولی که عموما شهرداری بود با مشکلاتی 
مواجه شده و برای دسترســی به خدمات درمانی مجبور بود به تنهایی ورود 
کند.مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی اســتانداری تهران تصریح کرد: 

در مجتمع فوریت های خدمات اجتماعی شهر تهران مرکز غربال ایجاد شده 
است و از سال ۹۵ فعالیت خود را آغاز کرده است؛ البته گاهی افت و خیزهایی 
در این چند سال داشته مانند اتفاقی که امســال افتاد. در سال جاری نیز بر 
خلاف سال های گذشته کار به شکل دیگری دنبال شده و کاملا این موضوع 
برون سپاری شــد. در حقیقت ما در این طرح امسال از ظرفیت سازمان های 
مردم نهاد استفاده کردیم و از آنها در امر جذب، شناسایی و ارائه خدمات به 
کودکان در مرکز غربال کمک گرفتیم و در نهایت این بچه ها به مراکز نگهداری 
بهزیستی تحویل داده شدند تا تعیین تکلیف شوند.مروستی همچنین با بیان 

اینکه بحث کودکان خیابانی در واقع به استناد آیین نامه ساماندهی کودکان 
کار همیشه در دستور کار بوده است، به وقفه چندماهه در اجرای این برنامه 
اشــاره کرد و گفت: این وقفه به معنای این نیست که کار متوقف شده است، 
بلکه نواقصی در کار وجود داشت که تلاش کردیم این نواقص را برطرف کنیم. 
مسائلی در خصوص سامانه جامع آسیب دیدگان وجود داشت و باید اطلاعات 
کودکان وارد این سامانه می شد که این سامانه راه اندازی نشده است، البته در 
 حال حاضر کارهای نهایی آن در حال انجام است و ظرف روزهای آینده این

 سامانه راه اندازی خواهد شد.

عضو هیات رئیسه شورای شهر تهران اعلام کرد که سرانجام 
نقشه های ساختمان جدید پلاسکو به دست شهرداری 
رسید و مسئله صدور پروانه در اسرع وقت پیگیری می شود. 
زهرا نژاد بهرام در مورد جلسه مدیران شهرداری با اعضای 
شورا در خصوص آخرین وضعیت ساخت و ساز پلاسکو 
گفت: چهارشنبه هفته گذشته مسئولان بنیاد مستضعفان 
نقشه های ساختمان پلاسکو را در ســامانه شهرسازی 
بارگذاری کردند.وی با بیان اینکه با توجه به این اقدام بنیاد 
مستضعفان، در جلســه صبح امروز که با حضور نماینده 
این بنیاد، نمایندگان پلاسکو، استانداری تهران، معاونت 
شهرسازی و شهردار منطقه ۱2 برگزار شد مقرر شد که 
شهرداری تهران ضمن بررسی نقشه ها، تأییدیه های لازم را 
نیز صادر کند.عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه پلاسکو 

اتفاقی است که همه در جریانش هستیم و شهرداری تهران 
نیز ۱6 نفر از آتش نشانان عزیزش را از دست داد که هنوز 
هم در لیست شهدای بنیاد شــهید قرار نگرفتند، گفت: 
فارغ از همه اختلاف نظرها اگر قرار بر حل مســئله است 
همه نهادها و دستگاه ها باید با یکدیگر همراهی کنند.وی 
افزود: قرار بر این شد که مسئله صدور پروانه در اسرع وقت 
پیگیری شود و مسائلی همچون پارکینگ و عوارض نیز بین 
بنیاد و شهرداری در جلسه ای با سرعت حل و فصل شود. 
وی با بیان اینکه همه مسئولان علاقمندند که ساختمان 
پلاسکو از مسیر قانونی ساخته شود، گفت: با توجه به اینکه 
سرانجام نقشه های پلاسکوی جدید به دست شهرداری 
رسید، مقرر شد که مســئله صدور پروانه در اسرع وقت 

پیگیری شود.

رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( گفت که طی 
یک سال گذشــته 2۰ هزار کارگاه کوچک و کسب وکار 
خانگی در کشور با کمک این ستاد به چرخه تولید بازگشت.

محمد مخبر در جریان بازدید از کارخانه نساجی مازندران 
واقع در شهرستان قائمشهر افزود که دستکم ۵۰۰ کارگاه 
بزرگ و کلان کشور هم با کمک ستاد وارد چرخه تولید 
شد.وی میزان سرمایه گذاری ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( برای بازگرداندن این کارگاهها به چرخه تولید را 
یک هزار و 6۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت که با ان 
کار پنج هزار میلیارد تومان سرمایه زنده شده است .مخبر 
میزان ایجاد یا احیای اشتغال با از سرگیری تولید در این 

کارگاهها را هم 2۱۰ هزار نفر اعلام کرد.
رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره ( که ستاد تحت 

مدیریتش برای احیای کارخانه نساجی مازندران هم وارد 
عمل شد، توضیح داد: برای احیای کارخانه نساجی ورود 
مالکیتی نداشته ایم و تنها هدف ما سامان یافتن تولید در 
این کارخانه و ایجاد اشتغال برای مردم بوده است .وی افزود: 
در مجموع ستاد تاکنون برای احیاء و بازآفرینی پنج هزار 
و ۸۰۰ طرح در مازندران شامل زمینه هایی اعم از سیل ، 
اشتغال و عمرانی ورود و حدود یک هزار و ۱2۰ میلیارد 

تومان هزینه کرده است .
مخبر توضیح داد: ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( 
یک هزار و ۴۳۰ پروژه زیربنایی اعم از مســجد ، مدرسه ، 
کتابخانه ، آبرســانی و غیره در مازندران راه اندازی کرده 
و یکهزار و ۱۵۰ مسکن هم در این استان برای محرومین 

ساخته است .

عضو انجمن مراقبت های ویژه ایران با اشاره به اینکه در برخی 
از شهرها همچون خراسان رضوی و مشــهد بین ۱۰ تا 2۰ 
درصد بیماران بخش های مراقبت های ویژه را بیماران مبتلا 
به آنفلوآنزای شدید تشکیل می دهند، گفت: آمار مرگ و میر 
این بیماران بســتگی به بیماری های زمینه ای، سن و شدت 
درگیری های تنفسی و قلبی آنان دارد. شهرام امینی افزود: 
با پذیرش این بیماران در بخش های ویژه و اقدامات درمانی 
مناسب تحت نظر متخصصان مراقبت های ویژه تا حد زیادی 
مرگ و میر این بیماران کاهش یافته است. این بیماری در زنان 
باردار مخاطرات بیشتری هم برای جنین و هم مادر به همراه 
دارد که امیدواریم وزارت بهداشت اقدامات لازم برای تجهیز 
بخش های ویژه به دستگاه های حمایتی قلبی ریوی نظیر اکمو 
برای کاهش میزان مرگ و میر این بیماران به خصوص مادران 

باردار را انجام دهد.وی اظهار داشت: نارسایی شدید تنفسی یا 
درگیری قلبی به دلیل ابتلا به آنفلوآنزا علت عمده بستری این 
بیماران در بخش مراقبت های ویژه یا icu بیمارستان ها است و 
میزان مرگ و میر این بیماران بستگی به بیماری زمینه ای، سن 
بیمار و وضعیت عملکرد اعضای حیاتی بیماران دارد.امینی 
در مورد آمار مرگ و میر بیماران در بخش های مراقبت ویژه 
ادامه داد: این مسئله تا حد زیادی بستگی به بیماری زمینه ای 
بیماران و شرایط حاد اولیه آنها و نارسایی ارگان های حیاتی 
بیماران دارد که بیشترین مرگ و میر در بخش های مراقبت 
ویژه داخلی و کمترین آن مربوط به بخش های مراقبت ویژه 
جراحی است چرا که اکثر بیماران بســتری در بخش های 
مراقبت ویژه داخلی بیماری های زمینه ای زیادی داشته و سن 

بالاتری دارند که احتمال فوت آنان را بیشتر می کند.

رئیس ســازمان اورژانس کشــور با بیان اینکه حوادث 
ترافیکی هشتمین علت مرگ و میر در دنیا و چهارمین 
علت مرگ در ایران به شــمار می رود، گفت: 2۵ درصد 
عملیات های سازمان اورژانس کشور مربوط به حوادث 
ترافیکی است.پیرحسین کولیوند در آیین افتتاح سومین 
جشنواره کشوری پیشگیری از سوانح و حوادث با اعلام 
این مطلب افزود: حــوادث ترافیکی قالب مأموریت های 
اورژانس هوایی کشور اســت.وی ادامه داد: سرعت بالا 
یکی از هفت ریسک فاکتورهای حوادث ترافیکی و یکی 
از پیامدهای ســرعت بالا از دســت دادن کنترل راننده 
است.رئیس اورژانس کشــور اضافه کرد: افزایش سرعت 
در رانندگی باعث کاهش فاصلــه توقف و کاهش قدرت 

تصمیم گیری راننده می شود و فرهنگ سازی در جامعه 
یکی از راهکارهــای کاهش تصادفات رانندگی اســت. 
کولیوند با اشــاره به اینکه متوســط مدت زمان حضور 
امدادگران اورژانس ۱۱۵ در رسیدگی فوری به مصدومان 
انواع حوادث در کلانشــهرها به دلیل ترافیک و ازدحام 
موجود به ۱۵ دقیقه، در شهرهای کوچک به ۸ دقیقه، در 
جاده ها به ۱۵ تا ۱6 دقیقه و در جاده های روستایی به 2۰ 
دقیقه رسیده است، گفت: ما تقریباً سالیانه ۱6 هزار و ۵۰۰ 
نفر فوتی به علت حوادث ترافیکی در کشور داریم و سالیانه 
حدود ۳۷۰ تا ۳۸۰ هزار نفر در حوادث رانندگی و ترافیکی 
در کشور مصدوم می شوند.وی با یادآوری اینکه در دو سال 
گذشته امکانات اورژانس از جمله بالگرد و آمبولانس ها را 

گسترش و تجهیز کرده ایم، گفت: اورژانس کشور تا سال 
۹۵، 2 هزار و ۵۰۰ دستگاه آمبولانس برای خدمات رسانی 
به مصدومان انواع حوادث در اختیار داشت که در سال ۹۸، 
این آمبولانس ها به پنج هزار و ۵۰۰ دستگاه افزایش یافته 
است به طوری که هم آمبولانس های قدیمی را بازسازی و 
هم آمبولانس های جدید را به ناوگان اورژانس کشور اضافه 
کردیم و در حال افزایش آن نیز هســتیم.ارائه خدمات 
اورژانس پیش بیمارستانی، در سوانح عمدی و غیرعمدی، 
حوادث غیرمترقبه و فوریت های پزشکی در هنگام بروز 
بیماری هــای نوپدید، جدید و بلایای طبیعی و انســان 
ساخت برای آحاد مردم یا هر ملیت و تابعیتی از وظایف و 

مأموریت های اصلی سازمان اورژانس کشور است.

مدیرکل امور کارگزاران سازمان حج و زیارت با اشاره به 
فراخوان های مدیر آشپزخانه، مدیر کاروان »تطبیقی و 
ارتقایی«، مدیر مجموعه »تطبیقی و ارتقایی«، معاون 
کاروان، معاون مجموعه و مأمور اجرایی گفت که مهلت 
فراخوان ها تا روز بیســتم آذر ماه جــاری اعتبار دارد.

حمید رضــا محمدی درباره فراخوان هــای تطبیقی و 
ارتقایی اظهار کرد: افرادی که درخواست ارتقا با عناوین 
ذکرشده را داشته باشــند، باید با پر کردن مشخصات 
خود در فراخوان مذکور در آزمون مدنظر شرکت کنند 
که منابع لازم نیز در سایت کارگزاران معرفی شده است.
وی با بیان اینکه در طرح ارتقای کارگزاران حج، عملکرد 
افراد مورد توجه خواهد بود، گفت: در طرح ارتقایی افراد 

دارای ســابقه اجرایی در حوزه عتبات و عمره، بعد از 
آزمون و انجام مصاحبه، امتیازبندی می شوند و به تعداد 
نیاز مورد اســتفاده قرار می گیرند.وی با اشاره به طرح 
تطبیقی نیز توضیح داد: در این طرح نیز افراد باسابقه، 
اعلام آمادگی می کنند و شرایط آنها نیز مورد بررسی 
قرار می گیرد و اســتعلامات لازم انجام می شــود؛ در 
تمامی بخش ها اگر فرد درخواست کننده بعد از شرکت 
در فراخوان و آزمون ها، امتیاز لازم براساس شاخص ها 
را کسب کند، مجاز به فعالیت در جایگاه های ذکرشده 
خواهد شــد.به گفته وی، مدیــران کاروان و مدیران 
مجموعه ها بر اســاس نیاز و امتیاز انتخاب می شوند و 
برای عوامل اجرایی نیز لیســتی از افراد منتخب تهیه 

خواهد شــد که مدیران بر اســاس آن افراد مدنظر را 
انتخاب می کنند.مدیرکل امور کارگزاران با ابراز اینکه 
"در برخی هتل هــای مکه مکرمه از آشــپزخانه های 
خودپخت بهره می گیریم"، گفت: با توجه به گسترش 
آشپزخانه های مجهز در برخی هتل های محل اسکان 
زائران، ســعی کردیم تا برای این هتل هــا از مدیران 
مجموعه هایی اســتفاده کنیم که به غیر از آشنایی با 
هتلداری با طبخ غذا نیز آشــنا باشــند.وی افزود: در 
بحث آشــپزخانه ها نیز فراخوان لازم برای بهره گیری 
از افراد توانمند در این حوزه نیز صادر شــده که مهلت 
 حضور در این فراخــوان نیز تا بیســتم آذر ماه جاری

 اعتبار دارد.

کاربران در آستانه شب یلدا مراقب خریدهای اینترنتی باشند

فقط ۱۴ درصد کودکان خیابانی، ایرانی اند

آنفلوآنزا، بیماران بخش مراقبت های ویژه را افزایش دادبازگشت ۲۰ هزار کارگاه کوچک به چرخه تولید پیگیری صدور پروانه پلاسکو در اسرع وقت

شرایط پذیرش کارگزاران جدید حج و زیارت اعلام شدحوادث ترافیکی چهارمین علت مرگ و میر در ایران است
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نوبخت:

سرمقاله

رونق تولید با تحقق 
درآمدهای مالیاتی

با اینکه افزایش درآمدهای 
مالیاتی، اعــم از مالیات بر 
درآمــد و ارزش افــزوده، 
کاهش وابســتگی به نفت 

و اصلاح ساختار..

  حمیدرضا فولادگر، نماینده 
مجلس

ادامه  د ر صفحه 3
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احتکار  سرمایه   در 
خانه های خالی

وعده  ارزی  جدید  رئیس کل بانک مرکزی 

نرخ  دلار  به   زودی 
کاهش   می یابد 

با افزایش 110 درصدی تخلفات، 11 هزار متخلف صنفی به تعزیرات معرفی   شدند

سونـامی   تازه  گـرانی   در  بازارها
صفحه7

صفحه۴

هوشمندسـازي  در حد  يک  ويتـرين   زيبا
در  سومین    همايش   و   نمايشگاه »  تهران   هوشمند«   مطرح  شد

 برآورد  حاکمیت   اين   است   که   شهرداری   در   مورد    مديريت    داده های    شهری    موفق    نبوده    است                                       
 ستاری   خطاب    به    حناچی:  شما     ديگر    صاحب    شهر   نیستید    و   نمی فهمید    در   شهرداری   چه    اتفاقی    می افتد

به گزارش منابع رسمی نزدیک به دو میلیون و ۷۰۰ 
واحد مســکونی خالی در ایران وجود دارد. روزنامه 
شهروند 2 تیر امســال گزارش کرد؛ از هر ۱۰ خانه 
 در ایران یک واحد خالی است و مجموع خانه های 
احتکارشده پاسخگوی حدود دو سال تقاضا برای 
مسکن است. درباره مالکان این واحدها روایت های 
مختلفی وجود دارد. برخی از نمایندگان مجلس از 
مالکانی که در خارج از ایران سکونت دارند و مالک 
۷۰۰ خانه خالی هســتند، ســخن گفته اند. زهرا 
سعیدی، نماینده اصفهان در مجلس شورای اسلامی 
در پیوند با این موضوع گفته است: ۱۰ میلیون و ۵۰۰ 
هزار واحد مسکونی از سال ۸۵ تا ۹۵ ساخته شده، 
اما 2 میلیون و ۴۰۰ هزار واحد آن در اختیار مصرف 

کننده قرار گرفته است. بقیه...

رئیس کل بانک مرکزی گفت: شوک قیمتی بنزین 
و عوارض ناشــی  از آن در افزایش قیمت ارز تاثیر 
گذاشــته که به زودی نرخ آن کاهش و به ثبات 
می رســد. عبدالناصر همتی در حاشیه بازدید از 
مرکز فناوری در خصــوص آخرین وضعیت بازار 
ارز و نوسانات هفته گذشته، گفت: شوک قیمتی 
بنزین و عوارض ناشــی از آن در افزایش نرخ ارز 
 تاثیر گذار بوده است؛جو روانی حاکم در داخل و
 فضاسازی ها از خارج کشور سیر نزولی قیمت ارز را 
صعودی کرد.او با اشاره به اینکه برخی از طرفداران 

بالا بردن قیمت ارز شایعه هایی ...



سیاسی2

ظریف: 
از میزان تعهــد اروپایی ها به 

برجام ناراضی هستیم
وزیر امور خارجه تاکید کرد: ایران از میزان تعهد اتحادیه 
اروپا و کشــورهای عضو این اتحادیه به اجرای برجام 
ناراضی اســت.وزیر امور خارجه تاکید کرد: ایران از 
میزان تعهد اتحادیه اروپا و کشورهای عضو این اتحادیه 
به اجــرای برجام ناراضی اســت.محمدجواد ظریف 
جهت شرکت در هشتمین نشست وزیران امور خارجه 
کشورهای عضو اجلاس »قلب آسیا« که با محوریت 
بررسی روند توسعه افغانستان و آخرین تحولات این 
کشور برگزار می شود، وارد ترکیه شد.وی در پاسخ به 
پرسشی در ارتباط با نشست کمیسیون مشترک برجام 
که جمعه گذشته در وین برگزار شده بود و همچنین 
دیگر مســائل مرتبط با این توافق بین المللی اظهار 
کرد: ما حتماً از میزان تعهد اتحادیه اروپا و کشورهای 
عضو به اجرای برجام ناراضی هستیم و این موضوع در 
روز جمعه به صورت واضح از سوی ایران و همچنین 
دو کشــور غیر اروپایی برجام یعنی روسیه و چین با 
صراحت و با هماهنگی قابل توجهی از سوی سه کشور 
مطرح شد.ظریف اظهار کرد: در این جلسه همچنین در 
مورد ضرورت اجرای واقعی تعهدات برجامی از سوی 
دیگران و اینکه ایران همواره آمادگی داشته در صورت 
اجرای تعهدات از سوی طرف های دیگرِ عضو این توافق 
بین المللی، اقدامات خود مبتنی بر ماده ۳۶ برجام را 
متوقف کند، تاکید شــد. وزیر امور خارجه در پایان، 
تأکید کرد: اقدام جدید شش کشور اتحادیه اروپا برای 
پیوستن به اینستکس، اقدام مثبتی است؛ ولی آنچه 
لازم است شاهد آن باشیم، عملیاتی شدن اینستکس 
است که با امضای تفاهم نامه بین طرف ایرانی و اروپایی 
اینستکس، احتمال اینکه این روش و مکانیزم در آینده 

به اجرا درآید، وجود دارد.

خبر

 رئیس جمهور در مراســم روز 
دانشجو در دانشگاه فرهنگیان 
گفت: چه زمانی در کشور گفتم 
که مشکلات را ۱۰۰ روزه حل 
می کنیم؟ بسیاری از دولت ها 
در جهان برنامه گزارش اقدامات ۱۰۰ روزه و برنامه های ۴ 
ساله دارند و این اختراع و اکتشاف ما نیست. حجت الاسلام 
حسن روحانی رئیس جمهور در جمع دانشجویان دانشگاه 
فرهنگیان به مناسبت روز دانشجو با تاکید بر اینکه دولت 
بدون اشکال و ایراد نیست و از انتقاد سازنده استقبال می کند، 
گفت: قدرت باید نقد شــود چون اگر نقد نشــود احتمال 
انحراف دارد و کشور دانشجویی می خواهد که با صراحت و 
شهامت حرف بزند و مسوولان را نقد کند. رئیس جمهور با 
بیان اینکه در اواسط سال 9۴ تورم بعد از 2۶ سال تک رقمی 
شد، گفت: برای اولین بار در سال 95 رشد اقتصادی در کشور 
۱2.5 درصد شد که در آن سال مقام اول دنیا در شاخص رشد 
اقتصادی را کسب کردیم و همه با هم این کار را به نتیجه 
و سرانجام رساندیم.رئیس جمهور با اشاره به اختصاص ارز 
۴2۰۰ تومانی به کالاهای اساسی ادامه داد: بارها در دولت در 
این خصوص بحث کردیم که این نرخ ارز آزاد شود و برخی از 
وزرا نیز چنین اعتقادی داشتند، اما در نهایت به این نتیجه 

رسیدیم در صورت آزادسازی، زندگی مردم دچار سختی و 
قیمت ها در بازار 2 برابر می شود و برخی معتقد بودند این 
تفاوت قیمت را به صورت یارانه به مردم دهیم که در نهایت 
متوجه شدیم افزایش قیمت کالاها با این پرداخت تفاوت 
قیمت فاصله دارد. روحانی با تأکید بر اینکه بنزین 2 نرخی 
و دلار چندنرخی سخت و فسادآور است، گفت: اما گاهی 
شرایط اضطرار بوجود می آید و باید در دوران سختی قبول 
کنیم و همه باید در کنار هم باشیم و دانشگاه ها در چگونگی 
اجرای این طرح وارد شوند. رئیس جمهور در ادامه با اشاره 
به شرایط امروز کشور، گفت: در شرایط آسانی قرار نداریم و 
شرایط سخت است اما مقصر ما نیستیم، ما توافق را به هم 

نزدیم و تقریبا همه کشورهای دنیا بجز چند کشور، آمریکا 
را مقصر می دانند و اجماع بین المللی وجود دارد که آمریکا 
این شرایط را برای توافق برجام ایجاد کرده است. روحانی در 
پاسخ به انتقاد یکی از دانشجویان درخصوص اعتماد دولت 
به آمریکا، گفت: ما به آمریکا اعتماد نکردیم به همین خاطر 
گفتیم که توافق را بعد از تصویب در سازمان ملل می پذیریم 

و امضا می کنیم، ما کار خود را درست انجام دادیم .
رئیس جمهور افزود: ببینید امــروز آمریکا چقدر از برجام 
عصبانی است، معاون وزیر خارجه این کشور اخیرا گفته است 
که برجام را باید از بین ببریم  زیرا با وجود برجام ، چند ماه بعد 
خرید و فروش تسلیحات برای ایران آزاد می شود و این کشور 

می تواند از چین، روسیه و اروپا سلاح بخرد و به همه کشورها 
سلاح بفروشد. روحانی ادامه داد: وزیر خارجه آمریکا عصبانی 
است و می گوید چرا اروپایی ها در مقابل ایران  که به تعهدات 
خود عمل نمی کند، اقدامی نمی کنند و این نشان می دهد 
که برجام به نفع ما بوده است و ما کار خود را درست انجام 
داده ایم. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه برجام نه مقدس 
است ونه لعنتی، گفت برجام یک قرار داد بین المللی است که 
باید تلاش کنیم از مزایای آن استفاده کنیم، پیامبر)ص( هم 
با یهود بنی قریظه قرار داد بست، آنها خیانت کردند و پیامبر 
روبرویشان ایستاد، پیامبر با کفارپیمان بست و آنها پیمان 
شکستند. ما باید در هر شرایطی منافع خود را در نظر بگیریم. 
روحانی با بیان اینکه بودجه سال آینده در هیچ کجا متکی 
بر مذاکره نیست و مبنای بودجه تداوم تحریم است، گفت: 
وظیفه قانونی و انقلابی ما است که از هر راهی که برای رفع 
مشکلات وجود دارد، استفاده کنیم. رئیس جمهور تاکید 
کرد: دشمن بدنبال این است که به مردم ما فشار وارد کند، 
مردم ایستادگی و مقاومت می کنند اما معنایش این نیست 
که اگر راهی داریم که نقشــه و توطئه دشمن را بشکنیم، 
آن راه را نرویم. مذاکره لازم و یک کار انقلابی اســت. دکتر 
روحانی با بیان اینکه همه باید با هم باشیم، گفت: انتخابات 
پیش روی ماست، فضا را آرام کنیم و همه در انتخابات فعال 
شویم، دانشجویان و دانشگاهیان در این زمینه وظیفه مهمی 

بر عهده دارند.

روحانی:

برجام نه مقدس است و نه لعنتی، یک قرار  داد   بین المللی است

نوبخت:
پرداخت یارانه ادامه دارد

رئیس ســازمان برنامــه و بودجه ضمــن اعلام 
پیش بینی فروش روزانه یک میلیون بشکه نفت 
با نرخ متوســط5۰ دلار و تبدیل آن با نرخ ۴2۰۰ 
تومان به ریال، گفت: پرداخــت یارانه نقدی ادامه 
دارد و منابع برای پرداخت آن به ۷۸ میلیون نفر در 
سال بعد پیش بینی شده است. طبق سنت معمول 
سازمان برنامه و بودجه، یک روز پس از ارائه لایحه 
بودجه به مجلس، نشست خبری به میزبانی سازمان 
با حضور رئیس ســازمان برنامه و بودجه و برخی 
معاونان وی و همچنین خبرنگاران برگزار شــد. 
محمدباقر نوبخت در این نشست ضمن تبیین ابعاد 
لایحه بودجه ۱۳99 که از سوی رئیس جمهوری به 
مجلس تقدیم شد، به سوالاتی در این زمینه پاسخ 
داد. رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینکه 
بودجه برای سومین سال تحریم تدوین شده است، 
گفت که چگونه بتوان منابع را در شرایط تحریمی 
بدست آورد و چگونه مصرف کرد و اینکه در سال 
آینده چه هدفی با این بودجه پیگیری می شود و 
اثر آن بر زندگی مردم در این تنگنا چیســت؟ وی 
با اشاره به کاهش درآمدهای نفتی در سال آینده 
گفت: حدود ۴۸ هزار میلیارد تومان درآمد نفتی 
پیش بینی شده است که این منابع بر حسب یک 
میلیون بشکه نفت در روز و با قیمت هر بشکه 5۰ 
دلار است، در حالی که این رقم در  سال جاری ۱.5 
میلیون بشکه نفت با نرخ 55 دلار بوده است. نوبخت 
با اعلام اینکه نرخ تبدیل دلار به ریال در بودجه سال 
بعد ۴2۰۰ تومان اســت، گفت: با توجه به اینکه 
تامین کالاهای اساسی با نرخ ۴2۰۰ تومان انجام 
می شود و از محل منابع نفتی تامین خواهد شد، 

نرخ تسعیر ارز نیز ۴2۰۰ در نظر گرفته شده است.

خبر
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گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

ضریب امنیت تعرفه های انتخاباتی بالا است
عضو هیأت مرکزی نظارت بر انتخابات با بیان اینکه احتمال خدشه به تعرفه های انتخاباتی نزدیک به صفر است، گفت: نظارت بر امنیت تعرفه ها با دقت بسیار بالایی صورت می گیرد.محمدحسن صادقی مقدم عضو 

حقوقدان و معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان به همراه جمعی از مسئولان برگزاری انتخابات با حضور در شرکت چاپ و نشر بانک ملی ایران از چگونگی روند چاپ تعرفه های یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی بازدید کردند.در این بازدید حمید شهرابی فراهانی مدیرعامل شرکت چاپ و نشر بانک ملی، گزارشی از عملکرد این شرکت در سنوات گذشته و از چگونگی روند چاپ تعرفه انتخابات یازدهمین دوره انتخابات 

مجلس شورای اسلامی ارائه کرد.

سخنگوی دولت در نشســت خبری هفتگی خود در پاسخ 
به پرسشی درباره لایحه بودجه و تدوین آن بدون اتکای به 
نفت، گفت: اصلاح ساختار اقتصادی در بودجه هم در دوران 
تحریم و هم در دوران غیرتحریم و رونق می تواند دنبال شود. 
اما در دوران تحریم قطعا بــا بودجه محدود که باید حقوق و 
دستمزد کارمند و بازنشسته هم تامین شــود، با دشواری 
هایی روبرو خواهیم بود. اما بردن درآمدهای نفتی به بودجه 
عمرانی طبق روال قبلی خواهد بود. علی ربیعی با بیان اینکه 
ما کارهایی که در اصلاح ساختار می توانستیم انجام دهیم 
را عملی کردیم، ادامه داد: کارهایی مانند درآمدهای پایدار، 
هزینه های کارآ، ثبات بخشــی به توسعه و عدالت و مراحل 
بودجه ریزی را ســعی کردیم مراعات کنیم. وی با اشاره به 

موضوع مولدســازی دارایی های دولت تصریح کرد: در این 
مورد اصلاحات ساختاری اعمال شــده است که مبلغ ۴9 و 
نیم هزار میلیارد تومان از این محل باید تامین درآمد داشته 
باشیم. ربیعی افزود: همچنین درباره هزینه های کارآ هم با 
حذف ۱۰۰ ردیف و مدیریت متمرکز در اســتان ها و برنامه 
محور کردن توزیع اعتبارات و بهینه کردن آنها، اقداماتی انجام 
شده است.وی تصریح کرد: معتقدیم اگر در شرایط فروش 
نفت بهتر قرار داشتیم بودجه می توانست با نگاه توسعه ای 

بهتر طراحی شود. بودجه در اختیار مجلس است و مجلس 
نباید سقف را افزایش دهد چون هر گاه سقف افزایش یافت 
موجب بهم ریختن ساختار شد. اما مجلس می تواند اصلاحات 
مدنظر را اعمال کند.سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه دولت 
معتقد است اتفاقاتی که رخ داد باید به طور اساسی ریشه یابی 
شود،گفت: ما مثل همیشه باید متکی بر سرمایه اجتماعی 
همه ایرانیان باشیم و در همین جهت رئیس جمهور و رئیس 
شورای امنیت ملی نخست کمیته ای را در دولت سامان دادند 

و سپس از طریق دبیرخانه شــورای امنیت ملی گزارشی به 
مقام معظم رهبری ارائه شد که منتج به آن دستور راهگشای 
رهبری شد.دســتورات مقام معظم رهبری توسط همین 
کمیته پیگیری و نیز ابعاد مختلف موضوع را بررسی خواهند 
کرد و گزارشــی از اقدامات خود به ملت شــریف ایران ارائه 
خواهد شد.ربیعی در ادامه به موضوع انتخابات مجلس یازدهم 
پرداخت و گفت: موضوع مهم دیگرِ پیش روی ما انتخابات 
مجلس شورای اسلامی است. همه باید بدانیم که مسیر نجات 
کشور از انتخابات می گذرد. انتخابات و رجوع به صندوق رأی 
یکی از افتخارات نظام جمهوری اسلامی ایران است و در عین 
حال تنها راه و بهترین راه موجه برای ایجاد تغییرات مورد نظر 

بین نسلی است.

سخنگوی دولت: 

دولت مخالف اینترنت ملی است



3 اصناف

به گــزارش منابع رســمی 
نزدیک به دو میلیون و ۷۰۰ 
واحد مسکونی خالی در ایران 
وجود دارد. روزنامه شهروند 
۲ تیر امســال گزارش کرد؛ 
از هر ۱۰ خانه در ایران یک واحد خالی است و مجموع 
خانه های احتکار شده پاسخگوی حدود دو سال تقاضا 
برای مسکن است. درباره مالکان این واحدها روایت های 
مختلفی وجــود دارد. برخی از نماینــدگان مجلس از 
مالکانی که در خــارج از ایران ســکونت دارند و مالک 
۷۰۰ خانه خالی هستند، سخن گفته اند. زهرا سعیدی، 
نماینده اصفهان در مجلس شورای اسلامی در پیوند با 
این موضوع گفته اســت: ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار واحد 
مسکونی از سال ۸۵ تا ۹۵ ساخته شده، اما ۲ میلیون و 
۴۰۰ هزار واحد آن در اختیار مصرف کننده قرار گرفته 
است. بقیه ۷ میلیون و پانصد هزار واحد دست افراد تاثیر 

گذار در بازار مسکن است.
درحالی که در گذشــته با احتیاط درباره آمار خانه های 
خالی صحبت می شــد؛ اما داده های سرشماری اخیر 
نشان دهنده ابعاد نگران کننده ای از میزان سرمایه گذاری 
کلانی اســت که در خانه های خالی حبس شده است. 
اگرچه ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم در 
خصوص مالیات بر خانه های خالی و آیین نامه تبصره 
۷ آن که وزارت راه و شهرســازی را مکلف به طراحی و 

راه اندازی سامانه ملی املاک و اسکان کشور برای اخذ 
مالیات از خانه های خالی ظرف ۳ ماه از ابلاغ این قانون 
کرده، در خرداد ۹۳ از سوی معاون اول رئیس جمهور به 
وزیر سابق راه و شهرسازی ابلاغ شد، اما این وزارتخانه 
نتوانســت وظیفه مقرر در قانون را اجرایی کند. ابتدای 
مجلس دهم بود کــه زمزمه هایی از طرحــی با عنوان 
اخذ مالیات برعایدی سرمایه در بخش مسکن به گوش 
می رسید که متاسفانه وزیر مسکن وقت به بهانه رکود 
چند ساله در بخش مسکن مخالفت خود را با اخذ مالیات 
در حوزه مسکن اعلام کرد و تلاش های او سبب بازگشت 

طرح به کمیسیون شد.
به عقیده کارشناسان و صاحب نظران، وضع قانون مالیات 
برعایدی سرمایه به خصوص در عرصه دارایی های مانند 
طلا، سکه، مسکن، خودرو و ارز می تواند راهکار مناسبی 
برای کاهش التهابات و کوتاه شــدن دســت دلالان و 
ســوداگران در این بازارها شــود، آن هم در شرایطی 
همچون نرخ بالای تــورم، افزایش در حجم نقدینگی و 
نبود فضای کسب و کار مناســب،که ایران را به یکی از 
مساعدترین کشــورها برای دلالی و سوداگری تبدیل 
کرده  و سبب به وجود آمدن سلاطین سکه، مسکن  و 
خودرو شده است. برخی کشورها مانند قبرس و اسپانیا 
با سیاســت گذاری هایی مانند دادن اقامت توانســتند 
مشکلات خود در مورد خانه های خالی را برطرف کنند. 
اما این مساله موضوعی است که کشور ما به طورجدی در 

برابر آن قرار نگرفته است.
این در حالی است که بخش قابل توجهی از واحدهای 
مسکونی خالی در بالای شــهر تهران بوده و فقط برای 

حفظ سرمایه است. فردین یزدانی، کارشناس بازار مسکن 
در این رابطه وقتی بنا بر بررسی واحدهای مسکونی خالی 
در سراسر کشور و در شــهری مانند تهران باشد نتیجه 
مشخص است. بخش قابل توجهی از واحدهای مسکونی 
خالی در مناطق بالای شهر و با قیمت هایی بسیار بیشتر از 
حد توان خرید متقاضیان عادی هستند. زیرا این واحدها 
نه برای استفاده شــخصی یا درآمدزایی که برای حفظ 
سرمایه و سود کلان خریداری شده اند. با توجه به نبود 

قوانین سخت گیرانه مالیاتی، صاحبان این خانه ها ترجیح 
می دهند بدون ارائه واحدهای شان به بازار، صرفا آنها را به 
عنوان بخشی از سرمایه حفظ کنند. هرچند با گذر چند 
سال برخی از این واحدها به بازار عرضه می شوند اما در 
نهایت هدف اصلی در استفاده از واحد به عنوان سرمایه بر 

جای خود باقی می ماند.
با تمام این تفاسیر رئیس ســازمان امور مالیاتی ایران 
می گوید؛ تا پایان سال زیرساخت های لازم برای شناسایی 

خانه های خالی مهیا می شود و امکان مالیات ستانی از 
مالکان این واحدها هم فراهم. آیا واقعا وعده او و وزارت 
راه وشهرسازی این بار محقق خواهد شد و افراد ذی نفوذ 
به پرداخت مالیات تن می دهند؟ امیدعلی پارسا گفته 
که وزارت راه و شهرســازی قول داده تا پایان امســال 
زیرساخت های لازم برای شناســایی خانه های خالی 
را فراهم کند و بــا راه اندازی ســامانه گرفتن مالیات از 

خانه های خالی ممکن می شود.

رفتار غیرقانونی بانک  ها در انبوه سازی، در بازار دلالی و بنگاه داری ایجاد کرده است

احتکار سرمایه  در خانه های خالی رونق تولید با تحقق درآمدهای 
مالیاتی

دولت به منظور کاهش هزینه های جاری در بودجه سال 
۹۹ پیش بینی شده است باید بخشی از بودجه نفت به 
طرح های عمرانی اختصاص یابد. البته هنوز لایحه بودجه 
منتشر نشده است که ما بر اساس اعداد، ارقام و مستندات 
آن اظهار نظر کنیم. اما بودجه سال آینده ویژگی هایی 
دارد بحث درآمدهای مالیاتــی دولت که در این لایحه 
افزایش داشته که این امر بر اساس سیاست های اقتصاد 
مقاومتی و سیاســت های کلی نظام است. امیدواریم 
با توجه به افزایــش درآمدهای مالیاتی شــاهد رونق 
اقتصادی در کشور باشیم که بتوان مالیات پیش بینی 
شده را دریافت کرد زیرا در شرایط رکود ردیافت مالیات 
سخت است. ضرورت دارد کاهش وابستگی به نفت از 
ویژگی های بارز لایحه بودجه سال ۹۹ باشد. با توجه به 
پیش بینی دولت، بودجه نفت را برای کارهای عمرانی 
اختصاص می دهند و بودجه جاری را از مالیات و عوارض 
درآمدهای غیر نفتی تامین می کنند، باید منتظر ماند و 
دید که این امر در بودجه سال آینده مقرر شده است یا 
نه. کاهش هزینه های اضافی دولت، اصلاح ســاختار 
دولت که باید ببینیم بر اساس قول دولت در این زمینه، 
این امر چه میزان در لایحه بودجه سال ۹۹ محقق شده 
است و چقدر با کاهش هزینه های جاری غیر ضروری را 
در بودجه پیش بینی کرده ایم. مالیات پیش بینی شده 
شامل مالیات بر درآمد، مالیات بر ارزش افزوده و بخشی 
نیز مربوط به مالیات هایی که اســت که به حکم قانون 
در نظر گرفته شده اســت از جمله مالیات بر معاملات 
و ...که بزرگترین آن سیستم مالیات بر درآمد و مالیات 
بر ارزش افزوده است که هردو افزایش خواهند داشت؛ 
عدد سال ۹۸ بین ۱۲۰ تا ۱۳۰ هزار میلیارد تومان بود 
که در ســال ۹۹ بین ۱۷۰ تا ۱۸۰ هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شده است. امیدواریم که متناسب با افزایش 
درآمدهای مالیاتی، این رونق در جامعه ایجاد و تولید نیز 
اعم از تولیدی و خدماتی رونق گیرد، زیرا در شرایط رکود 
اخذ مالیات از مردم سخت خواهد بود. افزایش مالیات در 
سال آینده، باید با مودیان جدید و گسترش جامعه هدف 
صورت گیرد نه اینکه بر جامعه هدف فعلی فشــار وارد 
شود، فرار مالیاتی باید مدیریت شود؛ الیته در چند سال 
اخیر در مجلس شورای اسلامی قوانین خوبی برای مقابله 

با فرار مالیاتی تصویب شده است.

ادامه سرمقاله
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رئیس اتاق اصناف ایران: کمبودی در بازار لوازم خانگی نداریم
رئیس اتاق اصناف ایران گفت: کمبودی در بازار لوازم خانگی نداریم و به طور کلی نگرانی در خصوص تولید و توزیع آن وجود ندارد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق 
اصناف ایران، سعید ممبینی در نشست ستاد تنظیم بازار در خصوص وضعیت فروش لوازم خانگی در بازار سراسر کشور بیان کرد: همکاری تولیدکنندگان و توزیع کنندگان 
در سطح معمول است. وی همچنین تصریح کرد: برخی گزارش های مردمی حاکی از حذف تخفیف ها در برخی از فروشگاه های لوازم خانگی است. حال اینکه چنانچه در برخی از 
فروشگاه ها مصرف کنندگان شاهد حذف تخفیف ها باشند این تخلف و یا گران فروشی محسوب نمی شود.

بانک ها هیچ گونه اجازه ای برای ساخت وساز ندارند
مصطفی قلی خسروی، رئیس اتحادیه مشاوران املاک

هیچ آدم عاقلی با سرمایه خود مسکن نمی سازد که خالی بگذارد مگر اینکه صددرصد مغرض باشد که بی تردید محتکر است و قانون باید با افراد محتکر به صورت جدی برخورد کند. بنابراین خانه های خالی در کشور بیشتر مربوط به هلدینگ های ساختمانی بانک هاست که 
ضرورت دارد جلوی این نوع هلدینگ سازی ها و بنگاه داری ها در مملکت گرفته شود. بانک ها یا به صورت مستقیم خانه های خالی را خریده و احتکار می کنند یا این که با انبوه سازان تبانی کرده و در قالب پرداخت وام های میلیاردی با عنوان »مشارکت مدنی« هلدینگ های 
ساخت وساز ایجاد کرده و بازار مسکن را در دست گرفته اند. برخی انبوه سازان به بهانه نیمه ساخته بودن برج های خود با بانک ها قرارداد مشارکت مدنی می نویسند و در ظاهر همه چیز قانونی است اما در باطن رفتار غیرقانونی بانک هاست که در بازار دلالی و بنگاه داری می کنند؛ 
چون بانک ها هیچ گونه اجازه ای برای ساخت وساز ندارند. مالیات یکی از راه های کنترل و تعدیل ثروت در جامعه و بسیار هم مطلوب است. بدون شک با بستن مالیات های زیاد به حوزه مسکن سرمایه گذاران رغبت چندانی به ساخت و ساز از خود نشان نمی دهند و از این نظر 
مطلوب نیست. برای تولید مسکن و جلوگیری از فرار سرمایه ها در جامعه باید سرمایه گذاران و تولید کنندگان را به روش های مختلف ترغیب و تشویق به سرمایه گذاری کرد. این در حالی است که همواره بین درآمد مردم و قیمت مسکن در کشورمان فاصله بوده است و این فاصله 
کم و زیاد می شود. مردم باید مولفه افزایش قیمت مسکن را بشناسند تا بتوانند تصمیم گیری های درستی داشته باشند. ارز، طلا  حامل های انرژی از مهم ترین عوامل افزایش قیمت مسکن هستند و می توانند بازار را تحت تاثیر قرار دهند. در سال ۹۷ شاهد افزایش صد درصدی 

قیمت مسکن بودیم و ملک یک محل امن برای سرمایه گذاری در کشورمان محسوب می شود چنانکه گفته شده دزد روی خانه می تواند راه برود اما نمی تواند خانه را با خود ببرد.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com



تهران  سومين همايش 
هوشــمند روز دوشنبه 
با حضور معاون علمي و 
فناوري رئيس جمهوري، 
رئيس  تهران،  شهردار 
شوراي شهر و شــهردار تهران در برج ميلاد 

تهران آغاز شد. 
محمد فرجود، رئيس سازمان فناوري اطلاعات 
شــهرداري تهران، نخستين ســخنران اين 
همايش، با اشــاره به تدويــن برنامه تهران 
هوشــمند در ۵ فصل، به مــرور پروژه هاي 
اجراشــده و در حال اجرا و برنامه هاي آينده 
پرداخت. به گفته محمــد فرجود: ۱ . برگزاري 
انتخابات تمــام الكترونيكــي انجمن هاي 
شوراياري، ۲. راه اندازي سامانه جامع معاملات، 
۳. راه اندازي سامانه هوشمند ناوگان خودرويي، 
۴. سامانه مديريت نام گذاري خيابان ها و معابر، 
۵. اجــراي فاز اول هوشمندســازي خدمات 
شهرسازي، ۶. اجراي پايلوت سامانه هوشمند 
پارك حاشيه اي، ۷. طراحي و پياده سازي اپ 
دوچرخه، ۸. تهيه نقشه جديد آنلاين تهران، 
   API۹. طراحي ســامانه تهران بليت، ۱۰. ارائه
به كسب وكارها بخشي از پروژه هايي است كه 
در قالب برنامه تهران هوشمند به اجرا درآمده 

است. 

رئيس شورای شــهر تهران: هيات دولت 
مساله ديتا را حل كند

محسن هاشمی، رئيس شورای شهر تهران در 
ســخنرانی خود بارها اعلام كرد كه در زمينه 
آزادسازی ديتا بين دســتگاه ها هماهنگی و 
يكپارچگی وجود نــدارد و در اين زمينه برای 
توسعه شهر هوشــمند يک خلأ بزرگ ديده 
می شــود. او همچنين از رئيس سازمان فاوای 
شهرداری خواست كه از هيات دولت بخواهد كه 
مسئله آزادسازی ديتا شهری را مشخص كند و 
گفت: »به دليل در دسترس نبودن داده ها امكان 
برنامه ريزي مناسب براي حمل و نقل عمومي در 
تهران وجود ندارد. در موارد ديگر مانند طرح 
جامع پسماند نيز به دليل در دسترس نبودن 
داده ها مشــكل داريم. اينها باعث مي شود كه 
هوشمندسازي در حد ويترين زيبا باقي بماند.« 

وزير ارتباطات: دولت و حاكميت بايد راه 
تعامل با شركت های استارت آپی را ياد بگيرد

وزير ارتباطــات از اعلام خبــری به صورت 
سورپرايز در روز پنج شــنبه هفته جاری خبر 
داد. محمدجواد آذری جهرمی در اين همايش 
و نمايشــگاه به تفاهمنامه منعقدشده ميان 
شهرداری و وزارت ارتباطات در سال گذشته 
اشــاره كرد  و افزود: ايــن تفاهمنامه درباره 
استفاده از هوشمندسازی تهران برای تبديل 
اين شهر به شــهری امن بود كه ضرورت ها و 
الزاماتی برای اجرايی شــدن آن وجود داشت 
كه با كمــک طرفين محقق شــد. وی افزود: 
امروز اگر هوشمند مديريت نكنيم، قطعا موثر 
نخواهيم بود. خوشبختانه توانستيم بازاری برای 
كسب وكارهای شهری به صورت الكترونيک 
اجرايی كنيم. در حقيقت تفاهمنامه ميان وزارت 
ارتباطات و شهرداری تهران يكی از فعال ترين 
تفاهمنامه های ميان دستگاه ها بوده كه با تلاش 
دو طرف به سرانجام رســيده است. وی ادامه 
داد: ثمره اين تلاش در قالب اين تفاهمنامه اين 
بوده كه اگر امروز كســی به آتش نشانی تلفن 
كند و در آن شــرايط هيجانی نتواند آدرس و 
نشانی را اعلام كند، ما از طريق زيرساخت های 
الكترونيــک می توانيم محدوده فــرد  را به 
آتش نشانی اعلام كنيم، از اين طريق بسياری 
از مشكلات در اين حوزه حل وفصل شده است. 
وزير ارتباطات تاكيد كرد: ما امروز درگير ويز 
نيستيم و شركت های قدرتمندی داريم كه حتی 
داده های بهتر از شهرداری دارند. اما بايد ياد 
بگيريم چگونه برای گرفتن اين اطلاعات با اين 
شركت ها گفتگو و مذاكره كنيم. آذری جهرمی 
تاكيد كرد: بزرگی ما به جايگاه ما نيست، بلكه 
به نوع و شكل خدماتی است كه می خواهيم ارائه 
كنيم. امروز فضای استارت آپی كشور به جايی 
رسيده كه اشراف و تحليل آنها بر اطلاعات از ما 
قوی تر است؛ ازاين رو بايد تغيير شيوه  و نگرش 
داشته باشــيم. تا بتوانيم از ظرفيت ها بهره 
بگيريم. وی تاكيد كرد: اقدامات ارزشــمندی 

در حوزه هوشمندسازی مديريت انجام گرفته 
و شهرداری نيز درخصوص آزادسازی اطلاعات 
به خوبی عمل كرده اســت.  ما شعار نداديم و 
عمل كرديم مديريت هوشــمند شهری امروز 
از حوزه زيرساخت عبور كرده و بايد مشاركت 
بين دســتگاهی مورد توجه قرار گيرد. ما به 
عنوان بخشی از دولت مسئوليت هايی داريم 
كه انجام خواهيم داد؛ اما هر يک از دستگاه ها  
نيز بايد مسئوليت های خود را انجام دهند. وزير 
ارتباطات در بخش ديگری از صحبت های خود 
از اعلام يک خبر به صورت ســورپرايز در روز 
پنج شنبه اشــاره كرد و افزود: روز پنج شنبه 
يک سورپرايز ويژه داريم كه توسط شبكه های 

اجتماعی اطلاع رسانی می كنيم.

شهردار تهران: ارائه فيبرنوری شهرداری 
به شركت ها، بدون مانع است

شهردار تهران در حاشــيه برگزاری سومين 
همايش شهر هوشمند اعلام كرد كه استفاده 
از زيرســاخت های فيبرنوری اين نهاد برای 
شركت ها بدون مانع اســت. پيروز حناچی، 
در جمع خبرنگاران و در پاســخ به سوالی در 
مورد تفاهم  سال گذشــته شهرداری با وزارت 
ارتباطات برای به اشتراك گذاری زيرساخت های 
فيبرنوری با اپراتورهای اينترنتی گفت: »اين 
تفاهمنامه در حال پيگيری اســت و در حال 
حاضر هم اكثــر شــركت های دانش بنيان 
از فيرنوری شــهرداری اســتفاده می كنند و 
اصولا ايــن فيبرنوری برای ارائــه خدمات به 
مردم طراحی شده اســت و هيچ منعی برای 
استفاده از آن وجود ندارد.« او در پاسخ به سوال 
ديگری كه آيا مشكلات شهرداری با شركت های 
اينترنتی بر سر توســعه شبكه شان بر بستر 
فيبرنوری حل شده اســت، اعلام كرد كه اين 
يک سوال تخصصی است و بايد در مورد آن در 
شرايط بهتر صحبت شود. همچنين حناچی در 
واكنش به صحبت های اعلام شده روز دوشنبه 
در سومين همايش شهر هوشمند مبنی بر اينكه 
ديتای شهرداری با شركت ها و افراد به اشتراك 
گذاشته نمی شــود، گفت: »هميشه و در تمام 
كشورها اشــتراك گذاری داده در مرحله اول 
با مقاومت هايی همراه است. اما به مرور زمان 
وقتی به كمک اين داده ها سرويس های نوين 
به مردم ارائه می شــود اين مقاومت ها از بين 
می رود.« او تأكيد كرد كه شهرداری به صورت 
جدی در تلاش برای يكپارچگی دسترسی به 
داده هاست. همچنين شهردار تهران از همكاری 
با شــركت های نوپا برای ارائه خدمات نوين 
شــهری خبر داد و اعلام كرد كه به زودی آنها 
لايحه ای را تقديم شورای شهر تهران می كنند 
كه براساس آن فضا برای حمايت از شركت های 
دانش بنيان و استارت آپی فراهم شود. شهردار 
تهران در سومين نمايشــگاه تهران هوشمند 
گفت: وظيفه ما در شــهرداري علاوه بر ارائه 
خدمات رايج، ايجاد محيط كسب وكار امن براي 
كسب وكارهاي شــهري است و در آينده يكي 
از اصلي ترين شــتاب دهنده هاي شهر تهران 
خواهيم بود. وي افزود: به زودي لايحه اي را براي 
تصويب به شوراي شهر ارائه خواهيم كرد كه بر 
اساس آن، فضاي مناسبي براي استارت آپ ها و 

شركت هاي نوپا فراهم خواهيم كرد. 

ستاری: شهر هوشمند سيستم عاملی برای 
سخت افزار شهرهاست

معاون علمی و فناوری رئيس جمهوری، شهر 
هوشــمند را نرم افزاری برای پياده شدن روی 
سخت افزارهای شــهرها معرفی كرد. سورنا 
ســتاری در اين همايش گفت: از نظر ما شهر 
هوشمند يک سيستم عامل جديدی است كه 
روی سخت افزار تهران بايد قرار بگيرد و ماهيت 
و كاربری اين شــهر را تغيير دهد. وی افزود: 
يک نرم افزار و سيستم عامل جديد براساس 
زيست بوم و كاری كه جوانان ما انجام می دهند، 
قابليت اجرا دارد. صنعت از بوم خودمان بيرون 
می آيد، طراحی و در نهايت پياده سازی می شود 
و نه اينكه از خارج بيايد. معاون علمی و فناوری 
رئيس جمهوری در بخش ديگری از صحبت های 
خود با اشاره به اين كه اصولا شهرها در آينده 
دنيا نقش فوق العاده ای دارند، افزود: در آينده 
آموزش تا لحظه مرگ ادامه دارد و پلتفرم های 
اين آموزش ها شهرها هستند. بدين ترتيب در 
آينده شهرها پلتفورم های آموزشی هستند. 
معاون علمی و فناوری رئيس جمهوری تاكيد 

كرد: پتانسيل زيادی داريم كه زيرساخت آن را 
در مديريت شهری فراهم كرديم، قطعا در اين 
مسير هر كسی با كار مدرن جوانان دربيفتد، 
ور می افتد و نمی تواند موفق شود. قطعا بدين 
ترتيب در آينده اشتغال افزايش فوق العاده ای 
خواهيم داشت و كســب وكارهای سنتی نيز 

چاره ای ندارند مگر خريد استارت آپ ها.

چالش هــای اشــتراك گذاری و تبادل 
داده های شهری

پنــل »چالش های اشــتراك گذاری و تبادل 
داده های شهری« با حضور بهاره آروين عضو 
شورای اسلامی شــهر تهران، جواد جاويدنيا 
سرپرست معاونت فضای مجازی دادستانی كل 
كشــور، ژوبين علاقبند مديرعامل »اسنپ«، 
محمد فرجــود مديرعامل ســازمان فاوای 
شــهرداری تهران و با مديريت آرش برهمند 

سردبير ماهنامه »پيوست« برگزار شد. 
فرجود در ابتدای ايــن پنل گفت: »در حركتی 
كه ما شروع كرديم نگاه مان اين بود كه بتوانيم 
خدمات داده محور را از چارچوب های ســفت 
شهرداری بيرون آورده و در اختيار بقيه قرار 
بدهيم و اين كار از نظر بحث قانونی، بيزينسی 
و تجاری و همچنين بحث های فنی جديد بود. 
به همين دليل مرحله به مرحله شروع كرديم و 
از قسمت هايی شروع كرديم كه آماده تر بود و 
بعد به مرور سعی كرديم از لحاظ فنی آن را بهتر 
كنيم و هم چارچوب هايش را بهتر انجام بدهيم. 
اين مسير برای ما مسير پرپيچ وخمی بود و به 
مرور كه بر مبنای نياز كسب وكارها سرويس ها 
را داديم از جمله اين سرويس ها، سرويس های 
 حمل ونقل و سرويس های پرداختی بود. اينها 
را كه آورديم اســتقبال خوبی شد؛ ولی برخی 
ســرويس ها مخاطب خاص دارد و نمی شود 
آنها را با هم مقايســه كرد. مثلا ســرويس 
پرداخت عــوارض طرح ترافيک سرويســی 
 بود كه همه پرداختی ها آن را می خواســتند

 و آن را داشتند.
 

جاويدنيا: ســند حفاظــت از داده های 
شخصی نياز به تعيين تكليف دارد

او در پاســخ به ســوالی مبنی بر اينكه »به نظر 
می رسد كه آن چيزهايی كه در حوزه اختيارات 
فاوا بوده به بعضی از آنها طی اين مدت عمل نشده، 
ولی آيا اگر واقعا عميق تــر نگاه كنيم آن چيزی 
كه به مناطق يا ســازمان های مختلف شهرداری 
ربط داشته به نظر خودتان موفق بوديد؟« گفت: 
»بايد توجه كنيم كه اكثر ايــن داده ها بالاخره 
بهره بردار ديگری هم در شــهرداری دارد. نكته 
آن بسيار ساده است. شما يک مسيری را شروع 
می كنيد. ما هم حدود يک ماه پيش گزارشی كه 
از ســمت متقاضيان درخواست داشتند كه چه 
API نياز دارند ما برويم و همان را در اختيارشان 
قرار دهيم. به مرور ما آن سازمان هايی كه بيشتر 
 API نياز دارند را آورديم. ضمــن اينكه اگر يک
مصرفش خاص و تخصصی و كمتر استفاده می شود 
را شكســت نمی دانم زيرا آن در حوزه خودش 
استفاده می شود. به همين دليل به نظرم قياس 
اينها با هم خوب نيســت؛ ولی API داشتيم كه 
خوب نبوده و مشكل فنی داشته، بنابراين آن را 
برداشتيم و دوباره آورديم.«او ادامه داد: »آقای 
هاشــمی گفتند كه واقعا متولی اداره شهر فقط 

شهرداری نيست و بايد همه كمک كنند. اينكه ما 
چقدر در حوزه تبادل داده ای بين دستگاهی داريم 

موفق عمل می كنيم سوال جدی است.«
آروين در پاسخ به اين ســوال كه »شما پيش از 
اين در اين زمينه كه امكان دسترســی با ديتای 
يكپارچه وجود ندارد اشاره ای هم كرديد مستقيما 
وزارت ارتباطات مسئول اين مساله است آيا اين 
ديد درست است؟ بالاخره چه سازمانی قرار است 
اين يكپارچگی و هماهنگی بين دستگاه ها را در 
حوزه شهری به وجود بياورد«، ادامه داد: »عدم 
وجود يكپارچگی و هماهنگی بين دســتگاه ها 
معضلی است كه بايد به دنبال راه حل بود. مشكلی 
ما داريم كه تا در مورد آن هم فكری لازم را نكنيم 
و راه حل آن را پيــدا نكنيم همين بحث ها تكرار 
می شود بدون دســت يافتن به نتيجه مشخص. 
آن مشكل اين اســت كه در نهادهای عمومی و 
دولتی منطقی حاكم اســت كه داده جزو دارايی 
سازمانی ماست و به اشتراك گذاشتنش با بقيه 
واحدهای سازمانی و با بقيه نهادها بايد ذيل يک 
مبادله و تبادلی صورتی صورت بگيرد كه به صرفه 
باشد؛ يعنی در ازای اينكه من اين داده را با كدام 
نهاد به اشتراك می گذارم چه چيزی در ازای آن 
دريافت می كنم و بايد ببينيم راه حل آن چيست. 
قانون دسترســی آزاد به اطلاعات يک موقعی 
هست ديتا به يک معنا هيچ مشكل محرمانگی 
ندارد و حريم شــخصی افراد را مورد تعدی قرار 
نمی دهد و همه اين APIها و داده هايی كه روی 
سايت شــهرداری تهران منتشر شده به استناد 
همان قانون كه هيچ اطلاعات محرمانگی ندارد 
منتشر شده است. گاهی شما از پليس می خواهيد 
كــه داده پــلاك خودروها را مــن می خواهم 
خودروهايی كه وارد معابرم می شوند را تفكيک 
كنم و بفهمم چند خودرو چه ســنی دارند، چه 
مدلی هست، كدام از آنها كاميون و كدام خودروی 
سبک و شخصی هستند، برای اينكه ديتای اينها 
را داشته باشم شما بايد ديتابيس كه پلاك متعلق 
به چه كسی هست را با من به اشتراك بگذاريد، 
اينجاها به يک معنا عمومی نمی شود مطرح كرد؛ 
ولی در عين حال دستگاه ها برای انجام وظايف 
حاكميتی يا برای بهبود كيفيت زندگی شهروندان 
برای سياست گذاری بهتر به ديتا نياز دارند. همان 
جا اتفاقا ما مشكل داريم يعنی آنجايی كه حتی 
قانون دسترســی آزاد به اطلاعات كه به جای 
خود؛ ولی يک جاهای ديگر هست كه ديتا بايد با 
وجود مواردی كه نشود به صورت عمومی و آزاد 
منتشر كرد؛ ولی بايد دستگاه ها با هم به اشتراك 
بگذارند؛ همين طور هست ديتای املاك يا ديتای 
ثبت احوال و پست. آنجاست كه شما به يک متولی 
نياز داريد. تا اراده ای از بالاترين راس مجموعه 
وجود نداشته باشد برای هوشمند كردن و برای 
اشتراك گذاری داده يعنی اگر اين ضرورت واقعا 
در سطح هيات دولت احساس نشود و اين اراده 
وجود نداشته باشد وزارت ارتباطات كاری از پيش 
نخواهد بود زيرا وزارت ارتباطات يک وزارتخانه 
است در سطح وزارتخانه های ديگر و اساسا اين 
بالادستی را ندارد كه بخواهد به وزارتخانه های 
ديگر بگويد كه چطور و چگونــه بياييد و به هم 
متصل شويد. اراده و عزم پيشــبرد كار بايد در 
ســطح بالاترين مرجع وجود داشته باشد ولی 
همان طور كه در شــهرداری تهران سازمان فاوا 
هست كه بايد الزامات فنی، استانداردهای فنی 
هست، درمجموعه دولت وزارت ارتباطات متولی 

اين است كه آن اراده را به مرحله اجرا برساند.« 
در ادامــه علاقبند افزود: »طبيعتا شــهرداری 
يک سری مشــخصات را اعلام كرده برای نقشه 
ما اگر URL بخواهيم كايستيســتی وجود دارد 
كه بايد بخريم.« آروين پاســخ داد: »ما ديتاها 
را از تاكســی های اينترنتی برای چه منظوری 
می خواســتيم؟ برای اينكه بتوانيم سر جامعه 
حمل و نقل كه می خواهيم داشته باشيم ديتايی 
كه از مبدا و مقصد جمع آوری شــده است كه از 
كجاها به كجا سفرها انجام می شود برای ما مهم 
اســت؛ ولی ديتا جزو دارايی آن شركت است 
و به اشتراك گذاشــتن آن حتی با نهاد عمومی 
تابع يک سری تعاملات است. می خواهم بگويم 
وقتی شــما با بخش خصوصی وارد می شويد كه 
از ديتا استفاده تجاری می كند، يک حرف است 
 و وقتی با نهاد عمومــی داريد صحبت می كنيد 

يک بحث ديگر است.«

 علاقبند: فروش ديتا كمک به سودآوری 
تاكسی های اينترنتی است

علاقبند در ادامه گفت: »يكی از نكاتی كه ما در 
آن بحث و بررسی داشتيم اين صحبت بود كه 
شما بايد داده های پردازش شده ترافيكی را در 
اختيار شهرداری برای برنامه ريزی قرار بدهيد 
كه در دستورالعمل آمده و هيات وزيران امضا 
كرده؛ ولی صحبت اينجاست كه تاكسی های 
اينترنتی زيان ده هســتند و با كســب وكار 
خودشان هم سودده نمی شــوند يعنی خود 
كسب وكار تاكسی اينترنتی با درصد كميسيونی 
كه می گيرد به دليل هزينه های جاری هيچ گاه 
سودده نمی شود؛ ولی يک بيزينس های جانبی 
وجود دارد مثل همين ديتا و فروش اين ديتا كه 
می تواند كمک به ســودآوری كند و اينكه در 
دستورالعمل گفته شده كه ما موظفيم اين را در 
اختيار برنامه زيری شهری بگذاريم؛ ولی از آن 
طرف اگر بخواهيم داده های مپ را از شهرداری 
بگيريم، بايد پولش را بدهيم كه برای من عجيب 
اســت.«آروين ادامه داد: »اگر قرار اســت از 
ديتاها پول دريافت شــود حتمــا بايد خيلی 
شفاف و روشن باشد و ما هم در شورا در جريان 
باشيم. ايشــان به بنده گفتند كه هيچ ديتايی 
غير از ديتای نقشه بابت آن هزينه ای دريافت 
نمی شــود. اين مثال همين تک مثال است. 
»اســنپ« فقط آن يک ديتا را نياز دارد. همه 
كسب وكارهای شــهر به ديتاهای ديگری نياز 
دارند. ثانيا در مورد نقشه بايد بگوييم گرچه در 
هنوز هيچ سياست گذاری ای در اين زمينه انجام 
نشده كه برای اين نقشه چقدر پول دريافت شود 
و پولی شود. اصل بر اين است كه رايگان شود 
مگر استثنائاتی. اين يک مورد كه سازمان فاوا 
بنابر ملاحظات سازمانی خود دارد از آن هزينه 
دريافت می كند. اين سياست اصلی شهرداری 
نيست. فرجود ادامه داد: »ما سال هاست برای 
احراز هويت هايی كه در شهرداری می كنيم به 
ثبت احوال متصليم و از آنها استعلام می گيريم. 
برای هر استعلامی از ما پول می گيرند و وقتی 
اعتراض می كنيم، می گويند شما نهاد دولتی 
نيســتيد و عمومی هســتيد. مثلا ۲ ميليون 
نفر در ســامانه »تهران من« ثبت نام كردند. 
برای همه اين افراد اســتعلام گرفتيم تا الان 
 به ثبــت احوال پــول داديم؛ ولی از كســی 

پول نگرفتيم.«

در سومین همایش و نمایشگاه »تهران هوشمند«  مطرح شد
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بازار محصولات فناورانه و دانش بنیان 
حوزه آب گسترش مي یابد

ستاد توسعه فناوري هاي آب، خشكسالي، فرسايش و 
محيط زيست معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري 
با امضاي تفاهم نامه اي توسعه بازار محصولات فناورانه 
اين حوزه را هدف قــرار داد. به گزارش معاونت علمي و 
فناوري رياست جمهوري، ســتاد توسعه فناوري هاي 
آب، خشكسالي، فرســايش و محيط زيست معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري نيز براي شتاب دادن 
به شكل گيري زيست بوم اين حوزه دست به كار شده 
است. اين ستاد به تازگي تفاهمنامه اي را با يك شركت 
دانش بنيان امضاء كرده تا از ظرفيت  اين شركت  در اين 
حوزه بهره بيشتري برده شود. استفاده از ظرفيت هاي 
فناوري، اقتصادي و علمــي دو طرف براي فعال كردن 
توانمندي هاي بالقوه و توسعه همكاري ها در حوزه هاي 
فناوري نوين، توسعه گردشگري در تاسيسات آبي، صدور 
خدمات فني و مهندسي موضوع اين تفاهم نامه همكاري 
اســت. اما موضوع مهمي ديگري كه در اين تفاهم نامه 
مهم است اقدامي در راستاي تقويت زيست بوم فناوري و 
نوآوري حوزه آب است. توسعه شركت هاي دانش بنيان و 
شتابدهنده هاي تخصصي حوزه آب، برق و انرژي در آن 
با تمام توان دنبال مي شود. همچنين در ادامه از فروش 
محصولات فناورانه آنها نيز حمايت مي شود. علاوه بر اين 
موارد، محورهاي ديگري مانند توسعه بازار بين المللي 
خدمات فني و مهندسي، هم افزايي در راستاي استفاده 
از ظرفيت صندوق هاي پژوهش و فناوري، اجراي طرح 
پژوهشي مشترك در حوزه فناوري هاي نوين آب، برق، 
انرژي و محيط زيست و جذب سرمايه گذار و منابع مالي 
در طرح سد و نيروگاه ها در اين تفاهم نامه دنبال مي شود. 

پویش مطالعاتي زیســت بوم 
استارت آپي برگزار مي شود

نخستين پويش مطالعاتي زيســت بوم استارت آپي به 
مناسبت هفته كتاب با حمايت معاونت علمي و فناوري 
رياست جمهوري برگزار مي شود. به گزارش معاونت علمي 
و فناوري رياست جمهوري، پويش مطالعاتي زيست بوم 
استارت آپي براي آشــنايي فعالان اكوسيستم فناوري 
و نوآوري از چگونگي رشــد، توســعه و نوآوري كسب و 
كارهاي نوپا، هم زمان با هفته كتاب و كتاب خواني برگزار 
مي شود و تا پايان هفته پژوهش يعني اول دي ماه ادامه 
خواهد يافت. بنيان گذاران و ســاير فعالان استارت آپي 
مي توانند با مشاركت در اين پويش مطالعاتي، ديدگاه ها 
و نظرات خود درباره كتاب هاي پويــش را ارائه كنند و 
تجربيات خود را از ميزان موثر بودن محتواي اين كتاب ها 
در رشد كســب و كار خود با ديگران به اشتراك گذارند. 
اين پويش مطالعاتي توسط ســتاد توسعه فناوري هاي 
اقتصاد ديجيتال و هوشمندسازي معاونت علمي و فناوري 
رياست جمهوري و با همكاري اســتارتاپ كتاب پلاس 
به مناســبت هفته كتاب و كتاب خواني برگزار مي شود. 
مهدي محمدي دبير ستاد توســعه فناوري هاي حوزه 
اقتصاد ديجيتال و هوشمندسازي معاونت علمي و فناوري 
رياســت جمهوري با بيان اين مطلب، گفت: اين ستاد 
نخستين پويش مطالعاتي زيست بوم استارتاپي كشور 
را با همكاري استارتاپ كتاب پلاس و مشاركت ناشران 
موفق و به نام در حوزه كسب و كار و نوآوري برگزار مي كند. 
همچنين با راه اندازي پنل سازماني كتاب پلاس از اين 
پس هر سازمان، نهاد يا شــركت به ويژه استارت آپ ها، 
شتاب دهنده ها و شركت هاي سرمايه گذاري مخاطره پذير 
مي توانند به عنوان يك ســازمان حامي كتاب از پلتفرم 
كتاب پلاس براي كاركنان و حتي مشــتريان خود بهره 
ببرند و باشگاه كتابخواني ســازمان خود را با برنامه هاي 

متنوع براي مخاطبان خود راه اندازي كنند. 

یافتــن خیابان های روشــن با 
استفاده از گوگل مپ

شركت گوگل در نظر دارد تا امكان شناسايی خيابان های 
روشن را برای كاربران گوگل مپ در ساعات تاريك شب 
فراهم كند. به گزارش پايگاه اينترنتی »ديلی ميل«، طبق 
كُد كشف شده توســط جامعه آنلاين توسعه دهندگان 
 )Google Maps( ايكس دی ای، نرم افزار گوگل مپ
امكان نمايش پياده روهايی را كه از روشــنايی مناسبی 
برخوردارند، آزمايش می كند. به نقل از اين برنامه نويسان، 
در قابليت مذكور مسيرهای روشن با خطوط زرد مشخص 
می شوند. پيش بينی می شود كه اين قابليت جديد در 
واكنش به گزارش های مكرر از خشونت های جنسی عليه 
زنان در رسانه ها، نخســت در كشور هند رونمايی شود. 
اگرچه هنوز روشن نيست كه گوگل چگونه می خواهد 
اطلاعات لازم در مورد ميزان روشــنايی خيابان ها را به 
دست آورد، به نقل از انگجت ممكن است از كاربران برای 
ثبت اطلاعات مربوطه استفاده شود. اين قابليت جديد در 
صورت رونمايی در جمع ديگر قابليت هايی قرار خواهد 
گرفت كه گوگل به تازگی برای ارتقای سطح كيفی تجربه 
جهت يابی كاربران گوگل مپ طراحی كرده است؛ از آن 
ميان می توان به مسيريابی با واقعيت افزوده كه از دوربين 
گوشی كاربر برای نمايش مســيرها استفاده می كند و 

هدايت شفاهی برای نابينايان و كم بينايان اشاره كرد.  

اخبار 



5

رئیس کل بانــک مرکزی 
گفت: شوک قیمتی بنزین 
و عوارضی از آن در افزایش 
قیمت ارز تاثیر گذاشته که 
به زودی نــرخ آن کاهش و 
به ثبات می رسد. عبدالناصر همتی در حاشیه بازدید 
از مرکز فناوری در خصوص آخرین وضعیت بازار ارز 
و نوسانات هفته گذشته، گفت: شوک قیمتی بنزین و 
عوارض ناشی از آن در افزایش نرخ ارز تاثیر گذار بوده 
است؛جو روانی حاکم در داخل و فضاسازی ها از خارج 

کشور سیر نزولی قیمت ارز را صعودی کرد.
او با اشاره به اینکه برخی از طرفداران بالا بردن قیمت 
ارز شــایعه هایی را مطرح کرده اند که بودجه ســال 
۹۹ اقتصاد کشــور را پولی خواهد کرد ، گفت:علاوه 
بر شــایعه پراکنی در فضای مجازی، مــردم اطلاع 

دارند که شبکه های خارجی همواره بر روی تخریب 
آرامش روانی اقتصاد کشــور تلاش می کنند. رئیس 
کل بانک مرکزی با اشــاره به اینکه صبر ما زیاد است 
و هیجانی برخــورد نخواهیم کرد، افــزود: همانطور 
که در یکسال گذشته بازار ارز را کنترل و متناسب با 
ارزش ذاتی تعدیل کرده ایم و انشــالله ثبات را بر این 
بازار حاکم خواهیم کرد. همتی توضیح داد: به تدریج 
ثبات را به بازار ارز بازمی گردانیــم و امیدواریم مانند 
گذشته به تدریج شرایط بازار ارز را کنترل و ثبات را در 
نرخ ها حاکم کنیم. او با اشاره به اینکه شرایط سیاسی 
کشور های همسایه هم در افزایش نرخ ارز تاثیر گذار 
بوده است، گفت: شرایط سیاسی که در کشور عراق در 
چند ماه گذشته ایجاد شده بود باعث شده که صادرات 

به این کشور مختل شود.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: ما هم اکنون در 
پایان ســال میلادی قرار داریم و بسیاری از شرکت ها 
در حال تسویه حساب با طرف خارجی خود هستند و 
همین موضوع زمینه ساز افزایش تقاضا در بازار می شود 

بنابراین تمامی این اتفاقات زمینه ساز افزایش نرخ ارز در 
بازارشده است. همتی درباره اصلاح ساختار بودجه هم 
گفت: ما در شرایطی می خواستیم بودجه را اصلاح کنیم، 
اما با چند مشکل روبرو بودیم به طوری که نمی توانستیم 

یک دفعه نفت را از درآمد های بودجه قطع کنیم.
او اظهار کرد: ما در هر حال با فشــار درآمد های نفتی 
روبرو هستیم و نمی توانیم روی درآمد های نفتی حساب 
چندانی کنیم. رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه 
اصلاح ساختار در بودجه یک شبه نمی تواند اتفاق بیفتد، 
افزود: بحث سهم مالیات ها در بودجه و سایر درآمد ها 
از جمله فروش دارایی ها، اموال و املاک شرکت های 
دولتی در بودجه بسیار بحث برانگیز بوده است. همتی 
درباره هزینه های بودجه هم گفت: هزینه های پرسنلی، 
حقوق و دســتمزد کارگران حدود ۲۴۰ هزار میلیارد 
تومان می شود. عالی ترین مقام بانک مرکزی با اشاره 
به رشد قابل توجه فعالیت  شرکت های دانش بنیان 
و استارت آپ ها، تصریح کرد: باتوجه به اینکه بالغ بر 
1۰ هزار شرکت دانش بنیان و استارت آپ در کشور 

وجود دارند و در عین حال روند تولید محصولات در این 
شرکت ها سرعت گرفته است، این امر نشان می دهد در 
صورتی که حمایت هایمان را از این شرکت ها افزایش 

دهیم، به نتایج ارزشمندی دست می یابیم.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه فعالیت های این 
شرکت ها می تواند در کاهش وابستگی کشور به واردات 
موثر باشد، اظهار کرد: تلاش های بسیاری در زمینه 
تولید مواد اولیه حســاس و نیز دارو انجام شده است 

اما در هر حال سالانه حدود 3 و نیم میلیارد دلار تنها 
ارز ۴۲۰۰ تومانی به واردات دارو و تجهیزات پزشکی 
تعلق می گیرد و البته علاوه بر این میزان، وارداتی نیز 
با سایر ارزها و منفک از ارز ۴۲۰۰ تومان نیز در حوزه 
دارو و تجهیزات پزشکی انجام می شود. باتوجه به این 
امر، چنانچه شرکت های دانش بنیان به کاهش واردات 
کمک کنند، پیشرفت موثری در کاهش وابستگی ما 

به ارز اتفاق می افتد.

وعده  ارزی  جدید  رئیس کل بانک مرکزی 

نرخ دلار  به زودی کاهش  می یابد 

شوک قیمتی در دلار صرافی ملی
دلار یک روزه ۶۰۰ تومان گران شد 
قیمت فروش دلار در صرافی ملی روز دوشنبه 1۸ 
آذر ماه 13 هزار و ۵۵۰ تومان ثبت شده است. این 
درحالیســت که این نرخ در روز گذشته 1۲ هزار و 
۹۵۰ تومان بود. مقایسه این دو رقم حاکی از رشد 
۶۰۰ تومانی معادل ۴٫۶ درصد قیمت دلار صرافی 
ملی تنها طی یک روز است. قیمت فروش دلار در 
صرافی ملی روز دوشنبه 1۸ آذر ماه 13 هزار و ۵۵۰ 
تومان ثبت شده است. این درحالیست که این نرخ 
در روز گذشــته 1۲ هزار و ۹۵۰ تومان بود. مقایسه 
این دو رقم حاکی از رشد ۶۰۰ تومانی معادل ۴٫۶ 
درصد قیمت دلار صرافی ملی تنهــا طی یک روز 
است. قیمت خرید دلار هم 13 هزار و ۲۰۰ تومان 
اعلام شده است. قیمت فروش یورو در صرافی ملی 
روز دوشنبه 1۸ آذر ماه 1۴ هزار و ۸۵۰ تومان ثبت 
شده است. این درحالیست که این نرخ در روز گذشته 
1۴ هزار و ۴۵۰ تومان بود. مقایسه این دو رقم حاکی 
از رشد ۴۰۰ تومانی معادل ۲٫۷ درصد قیمت یورو 
صرافی ملی تنها طی یک روز است. قیمت خرید یورو 

هم 1۴ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام شده است.

نحوه واگذاری شرکت های دولتی 
هفته آینده رونمایی می شود

 وزیر امور اقتصادی و دارایی از تغییر روش واگذاری 
و رونمایی گام جدید دولت در واگذاری شرکت های 
دولتی طی هفته آینده خبر داد.فرهاد دژپسند اظهار 
کرد: تعریف نقطه مطلوب در شرایط عادی با تحریم، 
متفاوت اســت و طبیعتاً نمی توان در این شرایط، 
انتظار تحقق اهداف پیش بینی شده در برنامه ششم 
توسعه، مثل میانگین رشد هشت درصدی اقتصاد و 

نرخ بیکاری تک رقمی و ... را از دولت داشت.

اخبار
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بانک مسکن جزییات مربوط به ضوابط و شرایط صدور کارت هدیه و سایر موارد مربوط به آن برای 
مشتریان را تشریح کرد. به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن- هیبنا صدور کارت هدیه برای متقاضیان 
به دو روش انجام می شود. بر اســاس این دو روش، در صورتی که متقاضی دارای حساب نزد بانک 
مسکن باشد، ابتدا نسبت به تکمیل فرم درخواست صدور کارت هدیه اقدام می کند. سپس کاربر شعبه 
در سیستم سپرده های متمرکز و تکمیل اطلاعات مورد نیاز در فرم ذی ربط، طبق روال جاری اقدام به 
صدور و ارایه کارت هدیه به متقاضی خواهد کرد.اما در صورتی که متقاضی دریافت کارت هدیه فاقد 
حساب در بانک مسکن باشد لازم است ابتدا فرم اطلاعات اشخاص )CIF( برای متقاضی تکمیل  و 
سپس اطلاعات وی، توسط کاربر در منوی ذ ی ربط در سیستم سپرده های متمرکز ثبت شود. پس از 
ثبت اطلاعات، لازم است تا متقاضی صدور کارت نسبت به تکمیل فرم درخواست کارت هدیه اقدام 
کند.بانک مسکن همچنین ضوابط مربوط به فرآیند عملیاتی کارت هدیه شامل صدور کارت المثنی، 
تعویض، رمز المثنی، انسداد و رفع انسداد قبل از تاریخ انقضا را در صورت ارایه جسم کارت، اعلام کرد.بر 
این اساس، در صورت مراجعه خریدار اولیه کارت هدیه و ارایه درخواست مبنی بر صدور کارت المثنی، 
تعویض کارت و ...، کاربر شعبه نسبت به ثبت شماره کارت هدیه مورد نظر در سیستم اقدام کرده و 

سپس نسبت به انجام درخواست وی و صدور کارت المثنی و ... اقدام می کند.

تمامی هشت صادرکننده ممتاز کشوری سال ۹۸ که در مراسم روز ملی صادرات تقدیر شدند، مشتری 
بانک توسعه صادرات ایران هستند.

به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات، هشت شرکت صنعتی داداش برادر، فراب، تولیدی و 
صنعتی ممتاز سهند ، شکوه بناب، مجتمع صنایع لاستیک یزد، ایران دوستان، پاکنام و برفاب از جمله 

صادرکنندگان ممتاز سال ۹۸ و همگی مشتری بانک توسعه صادرات هستند.
براساس این گزارش، از مجموع 3۶صادرکننده نمونه سال 13۹۸، تعداد 3۰ شرکت از جمله مشتریان 
بانک توسعه صادرات بوده و از خدمات و تسهیلات این بانک بهره مند شده اند که بیش از ۸3 درصد 

از کل صادرکنندگان نمونه را به خود اختصاص می دهند.
سهم مشتریان اعتباری بانک توسعه صادرات ایران از مجموع ۴۴ صادرکننده نمونه و ممتاز کشوری 

در سال ۹۸، تعداد 3۸ شرکت و به میزان ۸۶ درصد محاسبه شده است.
بیش از 3۰۰ متقاضــی در بیش از ۷۰ گروه کالایی و خدماتی برای کســب عنــوان صادرکننده 
نمونه به رقابت پرداختند کــه ۴3 صادرکننده نمونه و ممتاز انتخاب شــدند. از ۴3 صادر کننده 
 نمونه امسال ۹ صادرکننده در حوزه کشــاورزی، ۹ صادرکننده در حوزه خدمات و بقیه در حوزه 

صنعت و معدن بوده اند.

مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران، با اشاره به اینکه سهم ایران از صادرات به 1۵ کشور همسایه 
تنها ۲ درصد است، گفت: اگرچه با 1۵ کشور همسایه هستیم، اما متاسفانه تنها دو درصد از سهم 
صادرات به این کشور ها را به خود اختصاص داده ایم. به گزارش روابط عمومی صندوق ضمانت صادرات 
ایران، افروز بهرامی در حاشیه مراسم بیست و سومین ســالروز ملی صادرات، در گفت وگو با واحد 
مرکزی خبر، افزود: در صورتیکه ایران بتواند سهم خود را تنها با یک درصد بیشتر به 3 درصد افزایش 
دهد می تواند 1۲ میلیارد دلار بیشتر از این بازار را عاید خود کند. وی با بیان اینکه از میان 1۵ کشور 
ذکر شده ۷ کشور با رتبه ۷ دارای بالاترین ریسک کشوری به لحاظ صادرات هستند، گفت: از آنجایی 
که صادرات به این کشور ها و به دست آوردن سهم صادراتی آن ها نیز از اهمیت زیادی برخوردار است 
به صادرکنندگان پیشنهاد می کنیم تا از خدمات صندوق ضمانت صادرات استفاده کنند. وی افزود: 
در صورت استفاده صادرکنندگان از خدمات این صندوق،  همه ریسک های تجاری آن ها پوشش داده 
می شود. بهرامی با اشاره به برنامه دولت برای تقویت صادرات به کشور های همسایه گفت: در راستای 
این دستور و مصوبه هیئت وزیران برای حمایت از صادرکنندگان به ۷ کشور پرخطر، نرخ کارمزد های 
آن ها نیز به نصف کاهش می یابد. بهرامی تاکید کرد: باید به این نکته هم توجه داشت که متنوع سازی 

در مقاصد صادراتی باید از ضروریات باشد و تنها روی عراق نیز تمرکز نکنیم.

تمامی صادرکنندگان ممتاز کشوری سال 1398 
مشتری بانک توسعه صادرات ایران هستند

کسب 1۲ میلیارد دلار سود با افزایش یک 
درصدی سهم ایران در صادرات
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اقتصاد

گروه اقتصاد
News kasbokar@gmail.com

صادرات ۱۶۱ میلیارد دلار کالا از مناطق آزاد 
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با اشاره به اهمیت صادرات از مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در برهه کنونی، گفت: ۱۶۱ میلیارد دلار کالا در شش سال گذشته از مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی کشور صادر شده است.مرتضی بانک با اشاره به ظرفیت های ایجاد شده در همکاری های میان ایران و کشورهای اتحادیه اوراسیا گفت: اقدامات بزرگی در این حوزه روی 
داده است به نحوی که در حال حاضر ایران می تواند با پنج کشور عضو این اتحادیه بر اساس تعرفه های گمرکی خاص ارتباط تجاری و اقتصادی داشته باشد.  وی ادامه داد: یکی از طرف های 
این همکاری کشور روسیه است که استفاده از این فرصت با توجه به اینکه این کشور دارای سیستم مالی و پولی خاص است برای کشور ما مغتنم است.

بانک مسکن اعلام کرد

ضوابط و جزییات صدور کارت هدیه



اجتماعی6

مشــاور وزیر کشــور گفت: 
بعد از چهار دهــه میزبانی از 
پناهندگان بایــد اعلام کنم 
که امروز ۴۸۰ هزار دانش آموز 
پناهنده و اتباع فاقد مدرک در 
ایران تحصیل می کنند.محمدحسن انصاری مشاور وزیر 
کشور و مسئول هماهنگی امور روابط عمومی و اطلاع 
رسانی در کارگاه آشنایی خبرنگاران و مسائل پناهندگی 
اظهار کرد: دغدغه های مشترک حرفه ای و اجتماعی 
فعالان بخش روابط عمومی و اطلاع رســانی و عناصر 
دغدغه مند در رسانه ها، با ادبیات متفاوتی توسعه یافته 
است، که در بحث کوتاه امروز، با اندکی تسامح در انتخاب 
واژگان، از آن با عنوان "ژورنالیسم مسئولانه" یاد می کنم 
و اگر چه از توصیف آن به وجه ایجاب، معذورم، در پی ارائه 
صرفاً چند منظر برای برخی رویکردهای متنافر با آن در 
موضوع مهاجرین و ساماندهی پناهندگان، البته در مقام 

اجمال خواهم بود.
وی افزود: ایران عزیز ما؛ قریب به ۴ دهه، میزبانی گروه 
های کثیر و بلکه عظیمی از پناهندگان را بر عهده دارد و 
با هزینه های بسیار و با به اشتراک گذاشتن بخش قابل 
توجهی از ظرفیت های اقتصادی و اجتماعی کشور، حتی 
فراتر از مسئولیت های خود را محقق ساخته وبعلاوه از 
گسیل انبوه مهاجران به مرزهای اروپا جلوگیری کرده 
و علیرغم فقدان کمک های کافی از سوی جامعه بین 
المللی، ســهم بزرگی را در مهار معضل پناهندگی در 
سطح جهان ایفا نموده است. اما آیا می توان اذعان کرد 
که تصویر برساخته رسانه ها از این جد و جهد، واقعیت و 
یا حتی شبهی از واقعیت را در دسترس افکار عمومی در 
جهان و حتی در داخل ایران قرار داده باشد؟ و در مقابل، 
آیا جز این است که کوچکترین زمینه ای از یک رویداد 
ولو ادعا شده در تعامل بین احدی از آحاد جامعه ایرانی 
که طبعاً از طبایع و سلائق گوناگونند، با احدی از جامعه 
چندین میلیبونی مهاجرین، در زنجیــره ای از جریان 
سازی های ضد رسانه ای، و البته در غیاب نقش آفرینی 

ژورنالیسم مسئولانه، افکار عمومی را آماج القائات و تصویر 
سازی های وارونه خود می سازد؟ و از این رهگذر سیکل 
معیوب کنش ها و واکنش های مخرب بعدی را بســتر 

سازی می کند؟
مشاور وزیر کشــور اظهار کرد: همچنان که در گزارش 
وزیر کشور جمهوری اســلامی ایران در اجلاس اخیر 
آکسکام اعلام شــد، علیرغم تحریم های غیر قانونی و 
ظالمانه آمریکا، جمهوری اسلامی ایران تاکنون به ارایه 
خدمات خود به پناهندگان، همچون ایرانیان ادامه داده 
است. از این میان می توان به تحصیل حدود ۴۸۰ هزار 
دانش آموز پناهنده و اتباع فاقد مدرک، صدور مدارک 
شناسایی در قالب طرح های متعدد آمایش، امکان اخذ 
گواهینامه رانندگی، دسترسی عادلانه به محاکم قضایی، 
واکسیناسیون و ارائه خدمات بهداشتی اولیه و مراقبت 
های مادر و کودک، پوشــش بیمه سلامت برای کلیه 
پناهندگان، پوشش رایگان ۹۲ هزار نفر از پناهندگان 
آسیب پذیر با حمایت کمیساریا، بهره مندی از خدمات 
بهداشــتی و درمانی ویژه بیماران خاص، تحصیل ۱۶ 
هزار و پانصد دانشجو در دانشــگاه ها، ارایه تسهیلات و 
پروانه موقت برای اشتغال قانونی پناهندگان و موضوع 
بسیار مهم تصویب نهائی لایحه »اصلاح قانون تعیین 
تکلیف تابعیت فرزندان حاصــل از ازدواج زنان ایرانی با 
مردان خارجی« اشاره کرد.انصاری ادامه داد: خاضعانه، از 
همراهان و همکاران عزیزم در رسانه ها، اجازه می گیرم 
و پرسش می کنم که آیا توفیق مؤثری در انعکاس این 
حجم از اقدامات در افکار عمومی خارج و حتی در داخل 
ایران، به نحوی که تصویری ولو نزدیک به واقعیت را پیش 
روی مخاطب قرار دهد، حاصل شده است؟ وی تصریح 
کرد: از منظری کلان تر، در حالیکه بر پایه گزارش های 
رسمی مجامع بین المللی، حدود ۸۴ درصد از پناهندگان 
جهان در کشورهای درحال توسعه از جمله ایران عزیز ما 
میزبانی می شوند، کدام تلاش رسانه ای و کدام برنامه 
ژورنالیســتی، طرحی در انداخته اســت تا مسئولیت 
مشترک بین المللی کشــورها در پذیرش منصفانه بار 

حمایت از پناهندگان را تعقیب نماید؟ 
مســئول هماهنگی امور روابط عمومی و اطلاع رسانی 
خاطرنشان کرد: برای کدام روزنامه نگار و فعال رسانه ای 

ایرانی و یا غیر ایرانی، این قابل دفاع است که در حالی که 
برخی از کشورها از جمله ایران، به واسطه میزبانی تعداد 
بالایی از پناهندگان فشار غیر قابل تحملی را بر دوش 
دارند، برخی دیگر از کشورها به جای مشارکت در میزبانی 
از پناهندگان و کاســتن از بار وارد شده بر چند کشور 
محدود، با رویکردی غیرمنصفانه به صورت کاملا شعاری، 
بالا بردن استانداردهای حمایت از پناهندگان را بدون 

پذیرش مسئولیت و تعهد در قبال آن، طرح می کنند؟
وی تاکید کرد: آیا رسالت روزنامه نگارانی که در پی تحقق 
مسئولیت اجتماعی خود هستند، اقتضاء نمی کند تا از 
افزایش بیش از پیش بار موجود بر دوش کشورهای در 
حال توسعه میزبان پناهندگان بکاهد؟ این در حالی است 
که رسانه های دغدغه مند و روزنامه نگاری مسئولانه می 
تواند بستری را فراهم سازد تا افکار عمومی در جهان، در 
برابر سیاست هایی که به تجمع پناهندگان در چند کشور 
از جمله ایران منجر گردیده است، به نحو مؤثری ایفای 
نقش نماید. انصاری ادامه داد: کژراهه دیگری که روزنامه 
نگاری غیر مسئولانه در امر پناهندگان، می تواند شریک و 
حداقل توجیه کننده آن باشد، منجر نشدن حمایت های 

فزاینده از پناهندگان، به یک راه حل پایدار برای بازگشت 
داوطلبانه پناهندگان است. بخشی از این عدم توفیق که 
از رهگذر حمایت های غیرواقع بینانه فراهم شده است، 
محصول مطالبات رسانه ای غیر هوشمند و به تعبیری که 
بر ان اصرار دارم، غیر مسئولانه است. مشاور وزیر کشور 
گفت: در مقابل، رقم بســیار اندک بازگشت داوطلبانه 
پناهندگان از ایران به افغانستان از جمله در سال های 
اخیر، می توانست و می تواند موضوع کنکاش و بررسی 
رسانه های دغدغه مند قرار گیرد؟ یا آنکه نسبت اعطای 
کمک های ناچیز مالی به متقاضیان و انگیزه آنان برای 
بازگشت، می تواند، به عنوان موضوع و مسئله رسانه ای 
تعریف شده و جستجوی راه حل یا حداقل روشنگری 
نسبت به صورت مسأله ای از این دست، از رسالت های 
روزنامه نگاری مســئولانه در این عرصه، بشــمار آید! 
همچنین ضرورت تمرکز برنامه ها و پروژه های جهات 
مختلف غیر ایرانی بر بازگشت داوطلبانه پناهندگان از 
ایران، از این ظرفیت برخوردار است که با جدیت از سوی 
خبرنگاران مسئول و واقع بین در خارج از ایران و حتی در 
داخل ایران، دنبال شده و در جهت حل مسئله و یا حداقل 

توازن افکار عمومی داخل کشور در خصوص آن بیانجامد!
انصاری گفت: مایلم برادرانه و بسیار بسیار متواضعانه، از 
همکاران عزیزم در رسانه ها، درخواست کنم، گزارش 
های تولیدی خود را برای آگاهی افکار عمومی در جهان و 
ایران نسبت به قوانین ایران در جهت حمایت از شهروندان 
و پناهندگان و دشواری بی تابعیتی در ایران، فهرست 
کنند. بعلاوه، مشخصاً سوال نمایم که کدام گزارش های 
ما، کســب تابعیت ایرانی حدود ۱۲ هزار نفر از فرزندان 
حاصل از ازدواج زنان ایرانــی با اتباع خارجی را طی ۱۰ 
سال گذشــته به نحو مؤثری، منعکس ساخته است؟ 
مشاور وزیر کشــور گفت: از زاویه ای دیگر، در حالیکه 
اقدامات یکجانبه غیر انســانی آمریکا علیه ایران، حتی 
شرایط زندگی و حوزه های آموزش، سلامت و معیشت 
پناهندگان و ظرفیت های جمهوری اسلامی ایران برای 
حمایت از پناهندگان را بــه صورت قابل توجهی متأثر 
نموده است، برنامه سازی رسانه ای در عرصه مهاجرین 
البته از منظر روزنامه نگاری مسئولانه است که می تواند ، 
زمینه محکومیت این اقدامات ظالمانه و پاسخگو نمودن 

قدرت های پدیدآورنده آن را فراهم سازد.

مشاور وزیر کشور خبر داد

تحصیل ۴۸۰ هزار  تبعه  فاقد  مدارک  در ایران

I N FO@biznews. ir

شهرداری اجاره غرفه شرکت های تعاونی 
مسافربری را ۵۰۰ درصد افزایش داد

دبیرکانون کارفرمایی سواری کرایه برون شهری 
گفت: در شرایطی که نرخ سوخت خودروهای کرایه 
برون شهری ۵۰ درصد افزایش یافته معاونت حمل و 
نقل و ترافیک شهرداری تهران اجاره بهای غرفه های 

آن را بین ۲۰۰ تا ۵۰۰ درصد افزایش داده است.
رضا بهشتی از افزایش ۲۰۰ تا ۵۰۰ درصدی نرخ 
اجاره  بهای غرفه های شرکت های تعاونی سواری 
کرایه برون شهری توســط معاونت حمل و نقل و 
ترافیک شــهرداری تهران خبر داد و گفت: امروز 
در این خصوص جلســه ای با حضور مســئولان 
شهری، تعزیرات استان تهران و سازمان حمایت 
مصرف کننده و تولیدکننده برگزار شد تا نسبت 
به تعدیل این قیمت ها تجدیدنظر کند که علی رغم 
اذعان مســئولان تعزیرات و حمایــت مبنی بر 
غیرقانونی بودن این افزایش، شهرداری بر قانونی 
بودن آن اصــرار دارد. وی تصریح کــرد: علاوه بر 
اعتراض شرکت ها، سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای هم پیگیر موضوع افزایش بالای نرخ اجاره 
غرفه های شرکت تعاونی سواری های برون شهری 
است ولی به  نظر می رسد گوش شهرداری به این 

حرف ها بدهکار نیست.
دبیر کانون کارفرمایی سواری کرایه برون شهری با 
اشاره به این مطلب که شهرداری تهران زیرمجموعه 
هیچ وزارتخانه ای نیست و این موضوع باید در خود 
شهرداری پیگیری شــود، اذعان کرد: در صورت 
اجرای این نرخ ها هزینه هایی به این بخش تحمیل 
شده و باید نرخ مسافران هم افزایش یابد و این در 
حالی است که براساس مصوبه سران سه قوه ۵۰ 
درصد به نرخ سوخت بدون افزایش کرایه صورت 

گرفته است.

خبر
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برنامه  شیرمدرسه  همچنان در انتظار اعتبار ۲۰۰ میلیارد ی
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت درباره آخرین وضعیت توزیع شیر در مدارس، گفت: تلاش می کنیم که تا پایان سال تحصیلی ۶۰ نوبت در مدارس مناطق محروم شیر توزیع کنیم که البته 

نیازمند تامین اعتبار است.دکتر زهرا عبداللهی درباره آخرین وضعیت توزیع شیر در مدارس، گفت: در این زمینه به طور مداوم جلساتی را با کمیته شیرمدرسه، سازمان برنامه و بودجه و وزارت آموزش 
و پرورش داریم که با این طرح موافقت شده و قول داده اند که برای مدارس مناطق محروم کشور اعتبارات دیده شود و برنامه شیرمدرسه انجام شود.وی با بیان اینکه در مرحله اول قرار است برنامه شیر 

مدرسه را در تمام مقاطع مدارس مناطق محروم اجرا کنیم، گفت: برای اجرای این برنامه حدود ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است که سازمان برنامه و بودجه قول داده است این اعتبار را تامین کند.
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7 بازار

بعد از افزایش ســه برابری 
قیمت بنزین شاهد افزایش 
تخلفــات در بازارها اعم از 
گرانفروشی، فرار از نصب 
برچسب قیمت، احتکار و... 
هســتیم که این اتفاق خلاف گفته ها و اظهارات 
مسئولان بعد از اعلام گرانی بنزین بوده است. وزیر 
کشور که به گفته رئیس جمهور مسئول اجرای طرح 
افزایش قیمت بنزین بوده حالا می گوید: "طبیعی 
اســت که افزایش قیمت بنزین اثر خــود را روی 
بقیه کالاها بگذارد." در حالی که روزهای ابتدایی 
گران شدن بنزین، مسئولان یکصدا می گفتند که 
نخواهیم گذاشــت افزایش قیمــت بنزین موجب 
گرانی کالاها در بازار شود، حالا نه تنها قیمت  کالاها 
و حمل و نقل افزایش پیدا کرده، بلکه مســئولان 
نیز می گویند که افزایــش قیمت ها در بازار بخاطر 
گرانی بنزین کاملا طبیعی است. گویی این همان 
مســئولانی نبودند که شــعار و وعده می دادند " 
نخواهیم گذاشت کالایی بخاطر بنزین گران شود".

اما قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور 
بازرگانی اعــلام کرد: در ایــن ۲۱ روز اخیر، تعداد 
پرونده های تشکیل شــده برای واحدهای صنفی، 

۲۵ هزار و ۴۱۶ فقره بوده که در مقایســه با مدت 
مشابه ماه گذشــته افزایش ۱۱۰ درصدی داشته 
اســت. به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
»حســین مدرس خیابانی« در شــصت و نهمین 
جلســه کارگروه تنظیم بازار کشــور اضافه کرد: 
ارزش ریالی این پرونده هــا با ۱۸۵ درصد افزایش، 
بیش از ۱۶۹ میلیــارد و ۸۷۱ میلیون ریال برآورد 
می شــود. وی ادامه داد: بازرسان سازمان حمایت، 

سازمان های صنعت اســتان ها، بازرسی اصناف و 
همچنین اتحادیه های تحت پوشش، در ۲۱ روز بعد 
از اجرای طرح تشدید بازرسی بعد از اصلاح قیمت 
بنزین، حدود ۵۱۶ هزار و ۲۹۰ مورد بازرسی انجام 
داده اند. همچنین برای ۳۷ هــزار و ۹۴۳ متخلف 
صنفی برگه گزارش بازرسی به ارزش بیش از یک 
هــزار و ۲۱۷ میلیارد و ۱۷۵ میلیــون ریال صادر 
و مراتب را جهت بررســی های بعدی به تعزیرات 

حکومتی ارجاع کرده اند. مــدرس خیابانی اضافه 
کرد: تعداد بازرسی سازمان حمایت و سازمان های 
صنعت، معدن و تجارت اســتان ها در این ۲۱ روز 
بیش از ۲۹۸ هزار و ۷۶۵ مورد بوده که نســبت به 
مدت مشابه ماه گذشته بیش از ۷۰ درصد افزایش 
داشته است. وی خاطرنشان کرد: از طریق سامانه 
۱۲۴ و برنامه آپ که شــکایت مردمی را در سطح 
عرضه وصول می کند، در ایــن ۲۱ روز بیش از ۲۵ 
هزار و ۱۲۵ مورد شکایت دریافت و مورد رسیدگی 
قرارگرفته اســت. این مقام مسوول گفت: بازرسی 
اصناف نیز در این مدت بیش از ۲۱۷ هزار بازرسی 
در سطح خرده فروشــی و عمده فروشی ها انجام 
داده و برای بیش از ۱۱ هزار متخلف صنفی پرونده 
تخلف تشــکیل و مراتب را بــه تعزیرات حکومتی 
استان ها ارجاع داده اســت. قائم مقام وزیر صنعت 
در امور بازرگانــی افزود: با توجه به مصوبه ســتاد 
تنظیم بازار کشــور و با محوریت اتــاق اصناف در 
سطح استان ها و شهرســتان ها و در مراکز بزرگ 
تجاری و بازارهــای مرکزی شــهرها، پایگاه های 
دائمی بازرسی مستقر می شــود. مدرس خیابانی 
خاطرنشان کرد: هم اکنون در۱۷ استان پایگاه های 
بازرســی دایر شــده و ۶۱ پایگاه فعال وجود دارد 
که با دریافت شــکایت های شــهروندان در مراکز 
 تجــاری در همان محل به تخلفات گزارش شــده 

رسیدگی می کنند.

با افزایش ۱۱0 درصدی تخلفات، ۱۱ هزار متخلف صنفی به تعزیرات معرفی شدند

سونامی   تازه  گـرانی   در  بازارها
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دردسر جدید برای صاحبان خودروهای خارجی
بازار قطعات خودرو نظارت نمی شود

 مشــاهدات از بازار قطعــات یدکی خودرو نشــان 
می دهد، دردســر تهیــه و خرید قطعــات یدکی 
خودروهای خارجی این روزها وارد فاز جدیدی شده 
و همین امر صاحبان این خودروهــا را برای تعمیر 
خودروها به زحمت انداخته است. ارائه خدمات پس 
از فروش و تعمیرخودروهای خارجی با لغو قراردادها 
به صورت یک طرفه توسط شرکای خارجی مشکلات 
زیادی را برای خریداران این خودروها به وجود آورده 
است.  بر همین اساس صاحب یک خودروی خارجی 
برای تعمیر خودرو باید دردسرهای زیادی را متحمل 
شود تا در نهایت بتواند از خودروی خود مجدداً استفاده 
کند. در این شرایط وضعیت خودروهای چینی بدتر 
از محصولات دیگر است، کمبود قطعات یدکی این 
خودروها در بازار داغ شــده و با قیمت های مختلفی 
به فروش می رسد. البته ایرادات خودروهای چینی 
چندین بار به مشتریان این خودروها گفته شده اما 
جذابیت این محصولات عاملی شده تا مشتری جذب 
آنها شده و مشقت نگهداری از آنها را به جان بخرد. در 
حال حاضر برخی واردکنندگان خودروهای چینی 
برای صرفه اقتصادی ترجیح می دهند تا قطعات یدکی 
اصل را برای خودروهای موجود در بازار وارد نکرده و 
به نوعی با فروش قطعات ارزان تر و فاقد کیفیت سود 
بیشتری را کسب کنند. همین موضوع عاملی می شود 
تا تعداد مراجعات خریداران این خودروها به تعمیرگاه 
ها افزایش پیــدا کند. البته جالب اینجاســت برای 
داخلی سازی قطعات این خودرو ها در کشور هم مانع 
تراشی هایی از طرف چینی ها انجام شد که همین امر 
باعث می شود تا خودشان تمام قد بازار قطعات یدکی 
محصولات را بدست گرفته و متناسب با اهداف خود 

عرضه قطعات را انجام می دهند.

خبر

دولتی كه در میوه و ارز و پیاز دخالت 
می كند به فساد دامن می زند

رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به اینکه بخش 
خصوصی نخستین قربانی فساد است گفت: اگر 
دولت بخواهد در همه چیز دخالت کند فســاد 
بیشتر می شود و دولت های ما در میوه و ارز و پیاز 
دخالت می کنند و این یک مشکل است.خوانساری 
در پنجمین همایش مبارزه با فساد با اشاره به اینکه 
بخش خصوصی نخستین قربانی فساد است، اظهار 
داشت: انجمن تجار برای نخستین بار به همین 
منظور تشکیل شد. اگر قرار است سرمایه گذاری 
رشد کند با فســاد این امر میسر نیست. سرمایه 
گذاری داخلی نیز در کنار سرمایه گذاری خارجی، 

دچار مشکل است.
وی ادامه داد: هر از چند گاهی دادگاهی تشکیل 
و با مفاسدی بر خورد میشود اما این کار به تنهایی 
نمی تواند زیر بنایی فســاد را حل کند ولی اتاق 
تلاش کرده است بیشتر آسیب شناسی و دلایل 
رشد فســاد را پیدا کنیم. رقم های فساد هر روز 
از میلیونی به میلیــاردی و الان رقــم های باور 
نکردنی اســت.رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: 
هر ســه قوه و اول دولت باید شروع کننده مبارزه 
با فســاد باشــد و اگر دولت بخواهد در همه چیز 
دخالت کند این امر بیشــتر میشود و دولت های 
 ما در میوه و ارز و پیاز دخالت می کنند و این یک 

مشکل است.
خوانساری افزود: در ســالهای قبل سازمان چای 
، تنباکو ، قند و شکر داشــتیم ولی با حدف اینها 
مشــکلات این بخش وجود دارد و اگر باید مردم 
حضور داشــته باشــند دخالت هــای دولت در 
 امور کوچک نیازی نیســت زیرا این کار فساد را 

گسترش می دهد.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

مشکل کاغذهای وارداتی حل شد
معاون گمرک از آغاز تشریفات ترخیص ۵۶ هزار تن برنج از گمرک بندر شهید رجایی خبر داد و اعلام کرد: موانع مربوط به ترخیص کاغذ از گمرکات نیز حل شده و در روزهای آینده به تدریج 
ترخیص خواهد شد. مهرداد جمال ارونقی اظهار کرد: در حال حاضر ۶۲ هزار کانتینر انواع کالا در گمرک بندر شهید رجایی موجود است که از این میزان دو میلیون تن انواع کالاهای اساسی است 
و بیش از دو میلیون تن نیز به کالاهای غیر اساسی و مواد اولیه واحدهای تولیدی و کالاهای واسطه ای اختصاص دارد.وی که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، تصریح کرد: مشکلات مربوط 
به ترخیص برنج با مساعدت سازمان استاندارد برطرف شده و طبق آخرین آمار ۵۶ هزار تن انواع برنج به گمرک اظهار و تشریفات گمرکی این مقدار برنج در حال انجام است.

بازار دیگر کششی برای گران فروشی مغازه داران ندارد
جواد محمدی فشارکی، مدیر بازرسی و نظارت اصناف اصفهان

پذیرفته نیست کسی به بهانه گرانی بنزین اقدام به گران فروشی کند بنابراین مجموعه مدیریت بازرسی اصناف با شــدت با تخلفات گران فروشی برخورد خواهد کرد. بعد از اعلام رسمی افزایش نرخ بنزین از بامداد 
جمعه ۲۴ آبان ماه، بازرسی اصناف از صبح همان روز به حالت آماده باش درآمد. در همان ساعات نخست روز جمعه تمام بازرسان اتاق اصناف بازرسی های خود را از واحدهای صنفی از جمله نانوایی ها، کله پزی ها و 
... آغاز کردند. این در حالی است که بازار دیگر کششی برای گران فروشی مغازه داران ندارد. با توجه به رکود حاکم بر بازار بسیاری از واحدهای صنفی اکنون حاضر هستند کالاهای خود را با قیمت کمتر عرضه کنند تا 

مردم تمایل به خرید داشته باشند.
 ســهمیه حمل و نقل کالاهای مختلف به میزان کافی در نظر گرفته شــده و افزایش نرخ و سهمیه بندی بنزین با کار کارشناسی بســیار دقیقی انجام شده و پذیرفته نیست که کســی به بهانه گرانی بنزین اقدام به 
گران فروشی کند. مجموعه مدیریت بازرسی اصناف با شدت با تخلفات گران فروشی برخورد خواهد کرد، چراکه بنا بر دستور ستاد تنظیم بازار کشور، هیچ کالایی از جمله اساسی و غیراساسی مجوز افزایش قیمت ندارد 
مگر اینکه تولیدکننده استدلال هایی به ستاد تنظیم بازار استان و کشور ارائه دهد تا در مورد آن تصمیم گیری شود. بنا بر اعلام ستاد تنظیم بازار کشور حتی کالاهایی که قبل از مصوبه افزایش نرخ بنزین اجازه بالا بردن 
قیمت های خود را گرفته بودند، اگر عملیاتی نکرده باشند اجازه افزایش قیمت ندارند. بنابراین هرگونه افزایش قیمت به بهانه تغییر نرخ بنزین در بازار غیرقانونی است و حتماً با متخلفان برخورد قانونی می شود. علاوه 

بر موضوع گران فروشی، احتکار و امتناع از عرضه نیز به عنوان یکی از تخلفات، مورد توجه بازرسان است که در صورت مواجهه، بدون کوچک ترین مماشاتی با متخلفان برابر قانون برخورد خواهد شد.
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تئوري الاكلنگ در بازاريابي 
امروزه بازاريابي بسيار پيچيده شــده است. بازار 
به هزاران گروه كوچك تقســيم مي شود و ممكن 
است رقباي تان از كشــورهايي ديگر يا صنايعي 
كاملا بي ربط باشند. رســانه ها همه جا هستند؛ از 
موبايل گرفته تا ديوارهاي دستشويي عمومي. يك 
راه ساده براي پرداختن به همه اين پيچيدگي ها 
وجود دارد. مــا آن را »تئوري الاكلنگ باري كالن 
درباره رفتارهاي انســاني« مي ناميم. مي توانيد از 
اين تئوري براي ســاده كردن تصميمات پيچيده 
بازاريابي اســتفاده كنيد. رفتار انســاني همچون 
الاكلنگي از ترس و نياز است. وقتي نياز سنگين تر 
از ترس باشد عمل مي كنيم؛ وقتي ترس سنگين تر 
باشــد، عمل نمي كنيم. تيپر كورولاري مي گويد: 
»وظيفه ما به عنوان آگهي دهنده اين اســت كه 
ترســي را كنار بگذاريم و به نياز بپيونديم. سپس 
الاكلنگ كار مي كند و مشــتري ميليون ها دلار 
خريد مي كند، يا به دنبال خريد بيشتر مي رود.« 
تصميم گيري بــراي هر خريدي، توازني اســت 
از ترس و نيــازي كه معمولا بيان نمي شــود؛ در 
اينجا چنــد نمونه گفته مي شــود: - كفش زنانه: 
»من يك كفش راحت با پاشــنه نرم مي خوام اما 
مي ترسم مثل پرســتارا يا يه پيرزن به نظر بيام.« 
- درخواست كننده وام خريد خانه: »خونه روياييم 
رو مي خوام، اما مي ترسم آخرش يه خونه فقيرانه 
داشته باشم.« - كوله پشتي نوجوانان: »دوست دارم 
خاص باشم؛ اما مي ترسم مناسبم نباشد.« وظيفه 
شما به عنوان آگهي دهنده، افزايش نياز مشتري به 
كمك ابزارهاي بازاريابي است كه در اختيار داريد: 
طراحي محصول، قيمت، آگهي و پيام. همچنين 
وظيفه شما كاهش ترس آنها با درخواست انجام 
عملي كم ريسك است مثل: »براي اطلاعات بيشتر 
با ما تماس بگيريد.« يا اينكــه بتوانيد براي افراد 
بدبين دلايلي محكم مانند مــوارد زير ارائه كنيد: 
نمايش، نمونه رايگان، جايزه، گارانتي، بازگشــت 
پول و… دفعه بعــد كه با يك موقعيت دشــوار 
تصميم گيري در بازاريابي مواجه شديد، از خودتان 
بپرسيد: »خواســته مشتريانم چيســت؟ از چه 
چيزي مي ترســند؟ درباره آن چه كاري مي توانم 
بكنم؟« سپس از ابزارهاي بازاريابي براي تكان دادن 

الاكلنگ در جهت خودتان استفاده كنيد. 

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

براي اينكه زندگي كاري و خانوادگي موفقي 
داشــته باشــيد با افراد مثبت و ســازنده 
هم نشيني كنيد و از هم نشيني با افراد منفي، 

مخرب و با شخصيت سمي پرهيز كنيد. 
شــايد يكي از دلايلي كه سازمان ها 
هر ســاله به درآمد خود مي افزايند 
همين باشد كه از بين نيروهاي خوب، 
بهترين هــا را براي كار در شــركت 
خود بــه كار مي گيرند. اســتخدام 

و به كارگيري نيروهــاي خوب يكي از 
مهم ترين جنبه هاي رشد سازماني است 

كه به شــما كمك مي كند تــا معيارهاي 
سودآوري جديدي براي سازمان خود خلق 

كنيد. به همين دليل هيچ گاه جستجو براي 
فروش خوب را متوقف به كارگيري نيروهاي 

چراكه  نكنيد؛ 
يط  ا شر

كسب وكار امروز شرايطي كاملا رقابتي است. 
آدم هاي مثبت انديش قدرتي جادويي ندارند 
كه شــما فكر كنيد فاقد آن هستيد. افراد 
مثبت  انديش به جاي اينكه بگذارند استرس 
بر آنها مسلط شود، با مديريت استرس و تلاش 
روزانه براي بهبود خود، زندگي شان را كنترل 
و هدايت مي كنند. هم نشينی ديگر كارمندان 
با اين افراد در سازمان به آنها انگيزه می دهد 
تا مسير پيشرفت ســازمان را قابل تحقق 
بدانند و آن را عملی كنند. وظيفه شما به 
عنوان مدير سازمان اين است كه آنها را 
در مسئوليت های كليدی قرار دهيد تا 

بهترين عملكرد را داشته باشند. 

مجاورت،مشابهتميآورد

دي
ار

ن ه
شما مي   توانيد هر كاري را انجام دهيد، درست زماني كه ياد بگيريد نمي توانيد دار

همه اين كارها را با هم انجام دهيد. 
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حبــاب در ارزش گذاري هــاي بســيار بــالاي 
استارت آپ ها

اگر اهلش باشيد و خودتان را در معرض خبرهايش قرار بدهيد، موضوع ارزش گذاري هايي 
كه اين روزها روي استارت آپ ها انجام مي شود، ممكن است حتي سرتان را درد بياورد. 
براي آنهايي كه عمري در صنايع سنتي تر كار كرده يا از ساز كارهاي آنها اطلاع داشته اند، 
شنيدن اعداد چند صد ميلياردي براي كسب وكارهايي كه دارايي هاي شان از جنس معمول 
و ملموس نيست، شايد زياد منطقي نباشد. اين جور وقت ها، يكي از اولين احتمالاتي كه به 
ذهن مي رسد، »حباب بودن« اين ارزش گذاري ها و پول هاي ردوبدل شده است. بدبين ترها 
ممكن است حتي به مسائلي مانند پول شويي هم فكر كنند. اما آيا اين همه صفري كه مقابل 
ارزش اين استارت آپ ها گذاشته مي شود، حباب يا عاملي براي پول شويي است؟ شايد 
نشود به صورت دقيق و تحليلي در قالب متني 1300 كلمه اي درباره اين موضوعات بحث 
كرد، اما فكر مي كنم مي شود به پرسش هاي ديگري پاسخ داد كه ممكن است ذهن شما را 

درباره مفهوم سرمايه گذاري روي استارت آپ ها مقداري روشن تر كند. 

وقتي از »استارت آپ« حرف مي زنيم...
واژه »استارت آپ« هم از آن مفاهيمي است كه با وجود تكرار زياد، هنوز سرش دعواست. 
در ساده ترين توضيح ممكن، مي توان استارت آپ را اين طور معني كرد كه كسب و كاري 
است – احتمالا – فناوري محور كه به دنبال يافتن مدل كسب وكاري است كه مقياس پذير 
و تكرارپذير باشد و به همين علت، با ابهامات و عدم قطعيت هاي زيادي روبه روست. تصور 
عمومي از استارت آپ، كسب وكارهايي است كه در يك گاراژ يا زيرپله مشغول فعاليت اند؛ 
در حالي كه استارت آپ – درست مثل هر كسب وكار ديگري – مراحل عمري دارد و باز هم 
درست مثل ديگر كســب وكارها، اندازه آن در هر مرحله از عمر متفاوت است. علاوه بر آن 
زيرپله اي ها، كسب وكارهاي خيلي بزرگ تر هم ممكن است استارت آپ باشند: اسنپ، تپسي، 
ديجي كالا، كافه بازار، شيپور و بسياري از اسم هاي معروف ديگر. بسياري از ارزش گذاري هايي 
كه ممكن است غيرواقعي به نظر برسند هم روي اين جور »استارت آپ«هاي بزرگ صورت 
مي گيرند و نه شركت كوچك دو سه نفره اي كه هنوز نه محصول درست و حسابي دارد و نه 
مشتريان زيادي. پس اگر مي گويند فلان بانك 80 ميليارد تومان ناقابل روي يك استارت آپ 
سرمايه گذاري كرد، نبايد فراموش كنيم كه درباره سرمايه گذاري روي يك كسب وكار با 
تعداد مشتريان بسيار زياد صحبت مي كنيم و نه يك استارت آپ كوچك. در اين صورت، 

شايد پذيرش اين اعداد و ارقام براي مان راحت تر و منطقي تر باشد. 

وقتي از »حباب« حرف مي زنيم...
با وجود توضيحي كه داده شد، نمي شود منكر اين شد كه بعضي ارزش گذاري ها، حباب 
هم دارند. توجيهات عمومي تري وجود دارد كه ممكن است درك پديده »حباب« در ارزش 
يك استارت آپ را ساده تر كند. يكي از اين دلايل، مفهوم »سبد« يا پورتفو در كسب وكار 
سرمايه گذاري اســت. واقعيت اين است كه واحد اندازه گيري ســرمايه گذاري، سبد 
استارت آپ هاست و نه يكي دو استارت آپ. به همين خاطر ممكن است سرمايه گذار براي 
تكميل سبدش، حاضر باشد مبلغ بيشتري پرداخت كند تا استارت آپ راضي به واگذاري 
سهام شود و اين مي تواند شكلي از همان حبابي باشد كه درباره آن صحبت مي كنيم. دليل 

ديگر، مكانيسم عرضه و تقاضا در صنعت سرمايه گذاري استارت آپي است.
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